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Redaktøren  har  ordet  
  
  
  
  
Kjære  lesere.  
  
I  Norske  Konserves  2/2015  annonserte  jeg  titteldebatt  –  og  titteldebatt  blir  det!  Jeg  kan  vise  til  
noen   riktig   gode   formuleringer   i   bidragene   fra  Hilde  Viker  Berntsen,  Kari  Greve  og  Françoise  
Hanssen-Bauer,   som   jeg   håper   vil   inspirere   til   en   opprydning   i   bruk   av   konservatortittelen   i  
museene.  Hva  er  en  konservator  uten  ambisjoner  og  visjoner...  
  
Visjoner  leder  oss  fremover  –  og  alle  de  som  for  tiden  jobber  med  flytting  av  museumssamlinger,  
vet   at   store   visjoner   medbringer   endel   arbeid.   Kari   Greve   og   Emma   Chan   viser   oss   litt   av  
flyttearbeidet  ved  Nasjonalmuseet  og  Munchmuseet.  
  
Redaksjonen  har  også  ambisjoner  om  å   informere  om  helsefarlige  kjemikalier   i  museer.  Terje  
Grøntoft  gir  oss  noen  verktøy  i  kampen  for  bedre  helse,  miljø  og  sikkerhet.  Varierende  grad  av  
forståelse  for  emnet  i  museene,  gjør  dette  til  et  viktig  tema  –  og  vi  er  glade  for  at  flere  kan  bidra  
med  informasjon  om  helseskadelige  kjemikalier  i  museumsgjenstander.  
  
Redaksjonen  er  også  glad   for  at  NKF-Ns  engasjerte   leder,  Vigdis  Vingelsgaard,   finner   tid   til  å  
skrive   artikler   –   i   dette   nummeret   om   cellulosenitrat   i  
museer.   Det   er   også   svært   velkomment   med   artikkel   fra  
Nina   Kjølsen   Jernæs,   om   tre   middelalderskulpturer   fra  
Gjerstad  kirke  i  Hordaland.  
  
Kanskje  kan  dette  nummeret  også  vise  oss  noen  verdier  og  
utfordringer  med  tverrfaglig  samarbeid.  Susan  Braovac  tar  
oss  med  inn  i  denne  verden.  
  
Til  slutt  i  tidsskriftet  er  to  referater,  fra  Show  and  tell  Picture  
meeting   og   konferanse   om   metallsåper,   begge   arrange-
mentene  avholdt  i  Nederland  og  rapportert  av  Kristin  Rattke,  
Edwin  Verweij  og  Lise  Sæter.  
  
Takk   til   alle   som   har   bidratt   –   ikke   minst   mine   dyktige  
redaksjons-medarbeidere!    
  
Frist  for  innsending  og  innbetaling  er  1.  oktober  2016.  Bidrag  
sendes  til  norske.konserves@outlook.com.  
  
God  lesning  og  god  sommer  –  og  husk  solbriller  med  UV-
beskyttelse!  
  
  
  
  

Med  vennlig  hilsen    
  
  
Hedvig  Navelsaker  

Foto:  Maud  Hol  



  

  

Innhold   1/2016  
  
  
  
Redaksjonen   til   Norske   Konserves  
tar   imot   artikler   relatert   til  
konservering,   men   forbeholder   seg  
retten   til  å  avvise,  redigere,   forkorte  
eller   plassere   artikler   i   en   annen  
utgave  enn  den  førstkommende.  
  
Norske   Konserves   utkommer   to  
ganger  i  året.  Frist  for  innlevering  er  
1.  april  og  1.  oktober.  
  
Bidrag   til   tidsskriftet   kan   skrives   på  
norsk,   svensk,   dansk   eller   engelsk.  
Teksten   leveres   som   word-fil   uten  
formattering.  Be  gjerne  redaksjonen  
om  mal  for  artikler  eller  se  denne  på  
NKF-N   sine   nettsider   (www.nkf-
n.no).   Alle   bidrag   skal   korrektur-
leses  før  innsending.  
  
Bilder,   illustrasjoner,   tabeller   og  
annonser  sendes  som  separate  tiff-,  
jpg-  eller  pdf-filer  med  minimum  300  
dpi.  Filene  bør  ikke  sendes  i  mindre  
format  enn  de  ønskes  presentert.  
  
E-post  
norske.konserves@outlook.com  
  
Annonsepriser  
Helside:          kr.  5000,-  
Halvside:      kr.  4000,-  
Kvartside:    kr.  2500,-  
  
Redaksjon  
Redaktør  og  layoutansvarlig  
Hedvig  Navelsaker  
Medredaktør  
Kristin  Rattke  
Redaksjonsmedlemmer  
Alexandra  Pogost  
Magnhild  Aasen  
Annonseansvarlig  
Thea  Pernille  Bjelke  Christophersen  
  
Foto  omslag:  Vigdis  Vingelsgaard.  

Norske   Konserves   (NK)   er   tidsskriftet   til   Nordisk  
Konservatorforbund   –   Norge   (NKF-N).   I   NK   informeres   det  
blant   annet   om   konserveringsrelevante   kurs,   konferanser,  
seminarer  og  prosjekter,  samt  ulike  hendelser  i  regi  av  NKF-
N.  Tidsskriftet  er  ment  å  bidra  til  økt  informasjonsflyt  på  tvers  
av   institusjoner,   samt   brobygging   mellom   konservatorer   og  
eksterne  aktører  relevante  for  kulturminneforvaltning.  
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Styreleder  
Vigdis  Vingelsgaard    
Hedmarksmuseet  
Postboks  117,  2401  Elverum  
Tlf:  905  95  390  
E-post:  vigdis.vingelsgaard@domkirkeodden.no    
  
Styremedlem,  kasserer  
Kristine  Draugedalen    
Akershusmuseet  
Strøms  vei  74,  2010  Strømme  
Tlf:  992  38  741  
E-post:  kristinedraugedalen@gmail.com  
  
Styremedlem  
Mie  (Marie  Cathrine)  Mustad    
Munchmuseet  
Tøyengata  53,  0578  Oslo  
Tlf:  988  38  732  
E-post:  mie.mustad@munchmuseet.no  
  
Styremedlem  
Ekaterina  Pasnak  
Universitetsbiblioteket  i  Bergen  
Spesialsammlingen  
Postboks  7808,  5020  Bergen  
Tlf:  988  00  514  
E-post:  ekaterina.pasnak@uib.no  

Styremedlem  
Thomas  Ragazzon  Smestad    
Oslo  konserveringsatelier  
Tlf:  936  32  208  
E-post:  thomas@oslokons.no  
  
Styremedlem  
Lone  Ørskov  
Norsk  Folkemuseum  
Postboks  720  Skøyen,  N-0214  Oslo  
Tlf.:  932  55  035  
E-post:  lone.orskov@norskfolkemuseum.no  
  
1.  vara  
Juliane  Derry  
julianederry@hotmail.com  
Privatpraktiserende  
Ekebergveien  224F,  1162  Oslo  
Tlf.:  404  84  223  
E-post:  julianederry@hotmail.com  
  
2.  vara  
Siv  Jakobsen  Gran  
Nasjonalmuseet  for  kunst,  arkitektur  og  design  
Tlf.:  450  32  774  
E-post.:  sivjg88@hotmail.com  
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E.C.C.O.  representant  
Ekaterina  Pasnak  
Universitetsbiblioteket  i  Bergen  
Spesialsamlingen  
Postboks  7808,  5020  Bergen  
Tlf:  988  00  514  
E-post:  ekaterina.pasnak@uib.no  
  
Vurderingskomité    
Nina  Hesselberg-Wang  (leder)    
Nasjonalbiblioteket  
Postboks  2674  Solli,  0203  Oslo    
Tlf:  810  01  300    
E-post:  nina.hesselberg-wang@nb.no    
  
Douwtje  van  der  Meulen    
Konserveringsstudiet  
Postboks  1008  Blindern,  0315  Oslo    
Tlf:  22  84  19  00  
E-post:  d.l.m.v.der@iakh.uio.no    
  
Anne  Ørnhøi    
Norsk  Institutt  for  kulturminneforskning  
(NIKU)  
Postboks  736  Sentrum,  0105  Oslo    
Tlf:  23  35  52  52  
E-post:  anne.ornhoi@niku.no    
  
Valgkomité    
Susanne  Kaun  (leder)  
Norsk  Institutt  for  kulturminneforskning  
(NIKU)  
Postboks  736  Sentrum,  0105  Oslo    
Tlf.:  469  21  158  
E-post:  susanne.kaun@niku.no  
  
Hilde  Viker  Berntsen  
Mur  og  mer  
Mellomhagen  26,  3261  Larvik  
Tlf.:  928  80  113  
E-post:  hilde.berntsen@murogmer.no  
  

Webredaksjonen    
Vilde  Marie  Dalåsen  (leder)  
Nasjonalmuseet  for  kunst,  arkitektur  og  
design    
Tlf:  905  93  540  
E-post:  vildemd@gmail.com  
  
Tor  Erik  Skaaland  
Statens  Museum  for  Kunst  
Tlf:  416  80  682  
E-post:  torskaaland@gmail.com  
  
Mari  Sørgulen  Evensen  
Nasjonalmuseet  for  kunst,  arkitektur  og  
design    
Tlf.:  988  76  500  
E-post:  mari.sorgulen@gmail.com  
  
Einar  Bache  Nilsen  
Universitetet  i  Oslo  
Tlf:  932  06  639  
E-post:  einar.bache.nilsen@gmail.com  
  
Webredaksjonen  NKF-N  og  NKF  
Ane  Marte  Ringstad    
Kunst  i  offentlige  rom  (KORO)  
Postboks  6994,  St.  Olavs  plass,  0130  Oslo    
Tlf.:  924  12  877  
E-post:  anemarteringstad@yahoo.no    
  
Representant  i  redaksjonen  MoK    
Mirjam  Liu  
Nasjonalmuseet  for  kunst,  arkitektur  og  
design    
Tlf:  995  30  539  
E-post:  mirjamliu@gmail.com  
  
Representant  i  FORK  
Lone  Ørskov  
Norsk  Folkemuseum  
Postboks  720  Skøyen,  N-0214  Oslo  
Tlf.:  932  55  035  
E-post:  lone.orskov@norskfolkemuseum.no  
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Lederen  har  ordet  
  
Vi  har  gjennomført  nok  et  årsmøte  i  NKF-N  og  
dersom  vår   forening  ble   stiftet   i   1961  og  det  
har  vært  årsmøte  hvert  år,  må  dette  ha  vært  
det  55.  årsmøtet.  Kan  noen  som  har  vært  med  
i   foreningen   lenge  opplyse  oss  om  eventuelt  
jubileumsberetning  ble  skrevet  til  for  eksempel  
50-årsjubileet?  
  
Årsmøtet   var   godt   besøkt,   med   over   femti  
påmeldte.  Og  det  var  meget  hyggelig  å  få  lov  
til   å   være   på   Munchmuseet   og   høre   om   de  
store  ambisjonene  for  museet  og  ikke  minst  for  
konserveringen!   Etter   årsmøtet   var   det   fag-
møte  med  interessante  foredrag  og  vi  avsluttet  
med  omvisning  på  verkstedene,  noe  som  alltid  
er  like  morsomt.  
  
Vi   la   fram   styrets   tanker   om   hva   vi   ser   som  
utfordringer   nå,   og   hva   vi   skal   arbeide   med  
framover,  i  strategidokumentet  som  ble  sendt  
ut   med   årsmøtepapirene.   Av   stemningen   i  
salen   kunne   vi   få   et   inntrykk   av   at   vi   setter  
fokus  på  saker  som  angår  våre  medlemmer,  vi  
kan  trekke  fram  tanker  om  fagmiljø  og  utdan-
ning  her:    
  
NKF-N  skal  arbeide   for  at  medlemmene  skal  
kunne   utvikle   sin   profesjon:   utvikle   seg   som  
faggruppe,   ha   muligheter   for   etterutdanning  
og   oppdatering   på   sine   fagområder.   Derfor  
skal  vi  sende  ut  en  spørreundersøkelse  til  alle  
våre   medlemmer   for   å   få   en   bedre   oversikt  
over  hva  dere  arbeider  med,  hva  slags  spesi-
alisering  og  utdanning  dere  har  med  mer.  Det  
er   en   kjensgjerning   at   vi   er   en   internasjonal  
yrkesgruppe  –  og  det  er  flott.  Samtidig  kan  det  
føre   til   at   det   ikke   er   enkelt   å   utvikle   faglige  
nettverk  her  til  lands,  kanskje  fordi  vi  ikke  har  
studietida   sammen,   fordi   vi   ikke   har   felles  
referansebakgrunn?   Men   vi   vil   blant   annet  
oppfordre   medlemmene   til   å   danne   emne-
grupper  i  tida  som  kommer.  
  
NKF-N   skal   fremme   en   høy   faglig   standard  
blant  medlemmene,  blant  annet  ved  å  arbeide  
for  en  god,  allsidig  og  relevant  utdanning  innen  
konservering   i   Norge.   Studiets   innhold   bør  
samsvare   med   et   generelt   samfunnsbehov  
der  studentene  tilbys  relevant   jobb  etter  endt  
utdanning.  Et  viktig  spørsmål  er  til  enhver  tid  
om  det  er  behov  for  andre  spesialiseringer  enn  
de  som  tilbys  ved  utdanningen  i  dag.    
  
  
  

Kontakten  til  Universitetet  i  Oslo  (UiO)  og  den  
norske  utdanningen  er  meget  viktig   for  NKF-
N.  NKF-N  er  for  øvrig  invitert  til  å  komme  med  
innspill   til   Humaniorameldingen   som   Kunn-
skapsdepartementet  skal  levere  til  Stortinget.    
  
NKF-N  har  tatt  initiativ  til  en  undersøkelse  som  
snart   publiseres,   om  muligheter   for   analyser  
som   konservatorer   har   bruk   for   i   sitt   daglige  
arbeid  og  sitt  forskningsarbeid.  Formålet  med  
undersøkelsen  har  vært:  Å  finne  fram  til  institu-
sjoner  som  har  utstyr  og  personale  som  kan  
foreta   analyser   innen   konservering,   å   få   be-
skrevet   hvilken   kunnskapsbase   disse   institu-
sjonene  har  og  å  få  klargjort  om  de  har  tilbud  
på   analysetjenester   som   kan   tilbys   konser-
vatorer  utenfor  egen  institusjon.  Vi  ser  behovet  
for   at   ledelsen   ved   konserveringsavdelinger  
møtes  og  drøfter  utfordringer  på  dette  viktige  
området.    
  
Det  er  mye  å  gripe  fatt  i.  Vi  gleder  oss  over  det  
gode   arbeidet   som   redaksjonen   i   Norske  
Konserves   gjør   og   ser   fram   til   at   webredak-
sjonen   lanserer  nye  nettsider!  Til   slutt   vil   jeg  
takke  de  som  har  fratredt  sine  verv,  Hilde  Viker  
Berntsen,  Maren  Midtdal  og  Christine  Iversen,  
for  det  gode  arbeidet  de  har  gjort  i  styret!    
  

  
  
Vigdis  Vingelsgaard  
  
Hamar  11.  april  2016  
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Titteldebatt
Redaksjonen  
norske.konserves@outlook.com  
  
  
  
Til  tross  for  tidligere  titteldebatter  og  forsøk  på  
å  definere  konservatortittelen,  benyttes   frem-
deles  tittelen  “teknisk  konservator”,  selv  om  de  
aller   fleste   i  dag  har  en  mastergrad   i  konser-
vering  fra  et  universitet.    
  
Dagens  definisjon  av   “konservator”   er   todelt:  
“1.  dei  som  har  utdanning  innan  konservering  
(tidlegare  omtala  som  teknisk  konservator),  se  
malerikonservering,   restaurering   og;;   2.   dei  
som   har   ansvar   for   samlingar   ved   musea,  
gjerne  utdanning  innan  fag  som  kunsthistorie,  
etnologi,   arkeologi,   arkitektur   eller   liknande”  
(Bjørke  2016).  
  
På   nettsidene   utdanning.no,   står   følgende  
yrkesbeskrivelse:   “En   konservators   oppgave  
er   å   bevare   og   vedlikeholde   gamle   gjen-
stander,  kunstverk,  store  kulturminner,  anlegg  
og  bygninger.”  
  
De   andre   “konservatorene”   har   derimot   sine  
grader   i   fag   som   historie,   etnologi   og   kunst-
historie.   Det   utlyses   fremdeles   “konservator-
stillinger”  som  er  ment  for  disse  gruppene.  Det  
finnes  også  eksempler  på  at  krav  om  master-
grad  (eller  tilsvarende),  fremfor  bachelorgrad,  
fravikes  i  enkelte  stillingsutlysninger  tiltenkt  en  
konservator  NKF-N.  Er  dette  uheldig  eller  bør  
kritikk  av  slik  praksis  avfeies  som  uttrykk  for  et  
akademikerkompleks?  Det  er  kanskje  grunn  til  
å  hevde  at  forholdene  ligger  til  rette  for  en  for-
skjellsbehandling,  også  innen  egen  profesjon  
–  for  eksempel  dersom  konservatorer  med  ulik  
spesialisering  ikke  er  likestilt.  
  
Hva  har   tittelbruken  å  si   for  dette?  Bør  vi  ha  
like  krav  for  bruk  av  konservatortittelen?  Hva  

har  tittelen  å  si  for  lønn  når  det  stilles  ulike  krav  
til  utdannelse  for  de  forskjellige  stillingene?  
  
Redaksjonen  ønsker  å  blåse  liv  i  titteldebatten  
og  har  kontaktet   flere  personer  som  har  stått  
sentrale  i  debatten  opp  gjennom  tidene.  Vi  har  
fått   svar   fra   styret   i   NKF-N   ved   Hilde   Viker  
Berntsen,  samt  Françoise  Hanssen-Bauer  og  
Kari  Greve.  
  
Leder  i  NMF,  Ivar  Gunnar  Braaten,  og  general-
sekretær,   Liv   Ramskjær,   fikk   mulighet   til   å  
kommentere   Greve   og   Hanssen-Bauer   sine  
innlegg,  samt  spørsmål  som:  “Under  årsmøtet  
til   NMF   i   2015,   ble   det   hevdet   at  museums-
sektoren  må  og  skal  profesjonaliseres.  Hvor  er  
titteloppryddingen   i   dette   landskapet?   Bør  
NMF  initiere  en  opprydning  av  tittelbruken  som  
ledd  i  profesjonaliseringen?”    
  
Redaksjonen  avventer  svar  fra  NMF  og  håper  
å   imøtese   dette   til   NK   2/2016.   Vi   oppfordrer  
også  NKFs  medlemmer  til  å  sende  inn  bidrag  
om   temaet.   I   mellomtiden   kan   man   jo   i  
Shakespears  ånd  spørre  seg:    
  
“O,  be  some  other  name!  What's  in  a  name?  
that  which  we  call  a  rose.  By  any  other  name  
would   smell   as   sweet.”   William  
Shakespeare,  Romeo  and  Juliet.  
  
Referanser  
  
Bjørke,   Anne.   (2016,   26.   januar),   Store   norske  
leksikon,  https://snl.no/konservator,  24.02.  2016.  
  
Utdanning.no,   https://utdanning.no/yrker/be   skri  
velse/konservator,  05.06.2016  
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Konservator  som  konserverer  
og  andre  konservatorer…  
Storm  i  et  vannglass  eller  viktig  
tittelavklaring  for  bevarings-Norge?  
  
Hilde  Viker  Berntsen  
Mur  og  Mer  
hilde.berntsen@murogmer.no    
  
I   Norge   blir   personale   med   vidt   forskjellig  
utdanning  betegnet  “konservator”.  Dette  fører  
til  forvirring  hos  publikum,  i  media  og  internt  i  
museums-   og   kulturminneverdenen.   Satt   på  
spissen  setter  tittelforvirringen  norsk  kunst-  og  
kulturarv  i  fare.    
  
Konservatorer  og  kuratorer  
  
“Konserveringˮ  er  den  norske  oversettelsen  av  
et  entydig  internasjonalt  begrep  som  kommer  
av  det  latinske  ordet  conservare:  å  bevare,  å  
konservere.   Konservering   betyr   bevaring   i  
form  av  direkte   inngrep   i  materialer  eller  ved  
forebyggende   tiltak   knyttet   til   oppbevarings-
forhold.   Tittelen   “konservatorˮ   er   også   en  
internasjonalt  entydig  tittel.  I  Norden  benevnes  
man   konservator   når   man   er   utdannet   på  
masternivå   ved   Konservatorskolen   i  
København,  konserveringsstudiet  i  Gøteborg,  
konserveringsstudiet  ved  Universitetet  i  Oslo,  
eller  ved  tilsvarende  utenlandske  institusjoner.    
  
Parallelt   med   konservatortittelen   benyttes  
betegnelsen   “kuratorˮ   om   vitenskapelig  
personale   som   er   ansvarlig   for   utforming   og  
formidling  av  utstillinger  og  som   forsker  med  
utgangspunkt  i  samlingene  (fra  latin,  curare:  å  
ta  hånd  om,  å  passe  på).  Dette  er  museums-  
og   galleriansatte   med   varierende   bakgrunn,  
men   ofte   er   de   utdannet   kunsthistorikere,  
etnologer  og  historikere.    
  
Disse   to   stillingsbetegnelsene   er   tydelige   og  
klart  sameksisterende  i  alle  land  –  bortsett  fra  
i  Norge.  Kuratortittelen  bortfaller  ofte  her  og  vi  
ser   at   stillingsbetegnelsen   konservator   heller  
benyttes.  Formalisering  av  dette  skjer  ved  at  
personale   tilknyttet  Norges  Museumsforbund  
(NMF)   kaller   seg   konservator   NMF   etter  
godkjenning.  I  Norge  er  det  hovedsakelig  kun  
ved  universitetsmuseene  og  Nasjonalmuseet  
“kuratorˮ   og   “konservatorˮ   benyttes   konse-
kvent   og   riktig   i   henhold   til   internasjonal  
praksis.  For  øvrig  er  det  et  totalt  begrepskaos  
der  også  den  tidligere  benyttede  stillings-  

tittelen   “teknisk   konservatorˮ   stadig   dukker  
opp,  som  ytterligere  er  med  på  å  opprettholde  
forvirringen.  
  
Norske   konservatorers   forankring   i   det  
internasjonale  bevaringsmiljøet  
  
Nordisk  Konservatorforbund   (NKF)  består  av  
konservatorforeningene   i   alle   de   nordiske  
landene   og   er   en   regional   forening   av   The  
International   Institute   of   Conservation   of  
Historic  and  Artistic  works  (IIC).  Videre  er  NKF  
–  norsk  seksjon  (NKF-N)  igjen  medlem  av  The  
European   Confederation   of   Conservator-
Restorers'   Organisations   (E.C.C.O.),   der  
tilslutning   til   felles   etiske   regler   og   nivå   på  
utdanning   er   viktige   betingelser   for  medlem-
skap.  Mange  konservatorer  er  videre  medlem-
mer   av   International   Council   of   Museums   –  
Committee  for  Conservation  (ICOM-CC).  
  
Bruk  av  tittelen  konservator  NKF-N  
  
Fullverdig   medlemskap   i   NKF-N   berettiger  
bruk   av   akronymet   NKF-N   bak   egen   tittel.  
Tittelen  er  ikke  juridisk  beskyttet,  men  NKF-N  
har   fått   varemerkegodkjenning   på   bruken   av  
NKF-N.  Medlemskap  kan  erverves  av  enhver  
som   har   godkjent   konserveringsfaglig   utdan-
nelse  og  ett  års  godkjent  konserveringsfaglig  
yrkeserfaring  etter  endt  utdannelse.  Søkerens  
kvalifikasjoner   vurderes   av   en   komité   og  
medlemmer   tas   opp   i   foreningen   under   års-
møtene.  
  
Hvorfor  ikke  teknisk  konservator?  
  
Tittelen   “teknisk   konservatorˮ   er   en   særegen  
norskspråklig   konstruksjon   som   første   gang  
ble  anvendt  i  1907  av  Jens  Thiis,  daværende  
direktør   ved   Nordenfjeldske   Kunstindustri-
museum  i  sitt  forslag  til  ny  stillingsinstruks  for  
den   tidligere   konservatorstillingen   ved  
Nasjonalgalleriet.	  
  
Denne   tittelen   ble   benyttet   av   mange   i   en  
lengre   periode   nettopp   for   å   markere   skillet  
mellom   vårt   fag   og   det   mer   teoretisk  
akademiske.   Etter   hvert   ble   “teknisk”   likevel  
forkastet   og   uønsket,   samtidig   som   konser-
vatorene   i   større   grad   har   blitt   rekruttert   fra  
akademia.   “Tekniskˮ   ble   ofte   misforstått   og  
bidro   til   å   sette   konservatorene   i   en  kategori  
sammen   med   driftspersonale   og   datidens  
vaktmestere.  På  begynnelsen  av   2000-tallet,  
ble  det  etter  hvert  en  større  bevissthet  i  vårt    
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eget   fagmiljø   og   et   krav   om   at   vi   skulle   ha  
enerett   til   konservatortittelen.   De   fleste   som  
arbeider   med   konservering   kaller   seg   derfor  
nå   kun   “konservatorˮ   i   likhet   med   våre  
kollegaer  i  det  internasjonale  fagmiljøet.    
  
Hvorfor   bør   vi   gjøre   krav   på   enerett   til  
konservatortittelen?  
  
En   tydeliggjøring   av   konservatortittelen   er  
viktig   nettopp   fordi   konservatoren,   med   sin  
kunnskap   om   materialers   oppbygning   og  
nedbrytning  satt  inn  i  kunst-  og  kulturhistorisk  
kontekst,   har   unik   tilgang   til   kildematerialet.  
Dette   gjør   oss   til   viktige   aktører,   kunnskaps-
formidlere   og   translatører   i   møtepunktet  
mellom   annet   personale   ved   museene,  
forvaltere  og  den  enkelte  eier  av  kulturminner,  
kunst   eller   kulturhistoriske   gjenstander.   Kun  
konservatoren   har   innblikk   i   materialenes  
bevaringstilstand   og   deres   eventuelle   behov  
og  muligheter   for   bevaringstiltak   og   endrede  
oppbevaringsforhold.   Som   eneste   yrkes-
gruppe  besitter  vi  altså  kompetansen  som  er  
grunnleggende  for  samlinger  og  kulturminners  
eksistens.  
  
Tittelavklaringen   har   nå   blitt   høyaktuell   og  
prekær   sett   i   lys   av   at   det   er   en   trend   der  
konservatorene  nedbemannes  ved  museene.  
Dette   tåkelegges   og   kommer   ikke   frem   i  
oversikter   over   institusjonenes   ansatte,   der  
svært  mange  fortsatt  har  en  konservatortittel  til  
tross   for   mangel   på   materialkompetanse.  
Kunst-   og   kulturarv   tar   skade   av   forhold   der  
konservatortjenester   kjøpes   eksternt   eller  
gjenstandene  sikres  i  magasinene  på  grunn  av  
mangel   på   eget   skolert   personale   med  
materialkompetanse.  
  
Tittelavklaringen   er   viktig   –   vi   må   gjen-
oppta  debatten  nå  
  
Konservatorene  i  NKF-N  har  lenge  ønsket  en  
opprydding   i  dette,   samt  at  museumsansatte  
tilknyttet   NMF,   i   likhet   med   deres   inter-
nasjonale   kollegaer,   går   over   til   å   tituleres  
“kuratorerˮ  fremfor  “konservatorerˮ.  Alternativt  
kan   de   tituleres   kunsthistoriker,   kultur-
historiker,   etnolog   og/eller   arkeolog.   På   den  
måten  vil   tittelen   tydeliggjøre   faglig  bakgrunn  
på   samme  måte   som   tittelen   “konservatorerˮ  
forklarer  vår.  
  
NKF-Ns   egne   konservatorer   ønsker   nytt   liv   i  
denne   debatten   i   den   tro   at   et   tittelskille  
mellom   våre   profesjoner   vil   styrke   både  

kuratorers   og   konservatorers   identitet.   Dette  
vil  gi  større  kjennskap  til  disse  yrkesgruppene  
generelt  i  samfunnet  og  dermed  bidra  til  å  øke  
respekten  for  de  ulike  profesjonene  represen-
tert  innen  museal  virksomhet  og  kulturminne-
vern.   Sett   i   et   større   perspektiv   vil   en  
tittelavklaring   kunne   bidra   til   en   bedre  
forvaltning  av  vår  nasjonale  kunst-  og  kultur-
arv.    

En  konservator  krysser  sine  spor    
Gjensyn   med   egne   refleksjoner   22   år  
senere  
  
Kari  Greve  
Nasjonalmuseet  for  kunst,  arkitektur  og  design  
kari.greve@nasjonalmuseet.no  
  
I   1994   skrev   undertegnede   artikkelen   "Den  
tekniske  konservatoren  –  universalmenneske  
eller  overbelastet  vaktmester?"  i  Museumsnytt  
(Greve  1994).  Artikkelen  var  en  kommentar  til  
Barclays  artikkel  "The  Conservator:  versatility  
and  flexibility"  (Barclay  1993).  
  
Norske   Konserves   –   redaksjonen   som   aldri  
sover  –  har  sporet  opp  artikkelen   jeg  skrev   i  
1994   og   har   bedt   meg   om   å   kommentere    
denne,   nå   22   år   senere.   Spørsmålene   de  
stilte,  var:    
  
Har   du   sett   noen   tendenser   eller   utvikling   i  
noen   bestemt   retning   i   løpet   av   de   siste   22  
årene?   Får   konservatoren   for   eksempel  mer  
anerkjennelse   for   arbeidet   i   dag?   Skal  
konservatortittelen  beskyttes  og  hvem  skal  ha  
den?  
  
For  å  ta  det  siste  spørsmålet  først:  
I   artikkelen   fra   1994   brukte   jeg   konsekvent  
yrkesbetegnelsen  "teknisk  konservator".  I  dag  
kunne  det  ikke  falle  meg  inn  å  kalle  kollegene  
for   annet   enn   "konservator".   Den   som   har  
æren   for   først   å   ha   rettet   søkelyset  mot   den  
misvisende   tittelen   "teknisk   konservator",   er  
malerikonservator   Johannes   Rød,   som   for  
øvrig  hadde  en  artikkel  i  samme  1994-nummer  
av   Museumsnytt   om   nettopp   yrkesbetegnel-
sen   "teknisk   konservator"   (Rød   1994).   For   å  
svare   direkte   på   spørsmålet   om   hvorvidt  
konservatortittelen   bør   beskyttes:   Ja,   den  
burde   så   absolutt   beskyttes.   Konservator-
tittelen   burde   naturligvis   kun   benyttes   av   de  
som   konserverer   –   og   det   er   oss;;  
konservatorene.   Hvordan   man   skulle   kunne  
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beskytte   tittelen   og   få   kunsthistorikerne   og  
etnologene  landet  rundt  til  å  slutte  å  bruke  
den;;  –  se,  det  er  en  ganske  annen  sak.  Vi  var  
en  liten  gruppe  en  gang  i  tiden,  bestående  av  
Anne   Bjørke,   Johannes   Rød,   Tora   Synnøve  
Yli  Myre  og  undertegnede,  som  forsøkte  å  få  
Norges  Museumsforbund   til   å   slutte   å   bruke  
tittelen   "konservator"   for   folk   som   ikke  
konserverte,   men   det   førte   dessverre   ikke  
frem.  Jeg  tror  veien  å  gå  (selv  om  den  er  lang)  
er   at   alle   konservatorer   i   landet   konsekvent  
kaller   seg   malerikonservator,   papirkonser-
vator  og  så  videre  og  konsekvent   irettesetter  
bruken   av   "teknisk   konservator".   Ved  
Nasjonalmuseet  har  kunsthistorikerne  nå  i  12  
år  hatt  tittelen  "kurator"  og  vi  kan  bare  håpe  at  
denne  yrkesbetegnelsen  langsomt  vil  spre  seg  
utover  i  landet.  
  
Når  det  gjelder  spørsmålet  om   tendenser  og  
utvikling  de  siste  22  årene,  er  det  et  langt  mer  
komplisert   spørsmål   å   svare   på.   Først   og  
fremst   er   det   komplisert   fordi   mitt   erfarings-
område   er   begrenset   til   det   jeg   opplever   på  
min  egen  arbeidsplass,  som  er  landets  største  
museum,   med   omtrent   140   ansatte.   Jeg   er  
meget  klar  over  at  arbeidshverdagen  vi  opp-
lever,  skiller  seg   i  mange  henseende  fra  den  
arbeidshverdagen  man  har  ved  andre  museer  
i   landet.  Ved  Nasjonalmuseet  har   tendensen  
de  siste  22  år  vært  en  økende  spesialisering  
av   arbeidsoppgavene.   Vi   har   fått   magasin-
teknikere,   magasinforvaltere   og   utstillings-
teknikere   som   har   utviklet   ekspertise   på  
montering,   håndtering   og   oppbevaring   av  
kunst  og  dermed  fritatt  konservatorene  for  en  
rekke  arbeidsoppgaver  som  vi  tidligere  måtte  
gjøre.    
  
Spesialiseringen   har   også   medført   økt  
byråkratisering,  idet  man  ikke  lenger  kan  huke  
tak  i  nærmeste  kollega  for  å  få  noe  gjort,  men  
må  henvende  seg  –  gjerne  via  e-post  –  til  rette  
vedkommende   og   avvente   svar.   En   annen  
tendens   er   de   økte   kravene   til   rapportering  
som   ikke   bare   gjelder   museumsverdenen,  
men  hele  samfunnet.  Det  skrives  planer  og  det  
rapporteres   som   aldri   før.   Fordelene   med  
rapporteringsveldet   er   naturligvis   at   man  
tvinges  til  å  ha  oversikt  over  det  man  gjør  og  
hva   man   bruker   tiden   på   (utenom   rapport-
skriving).   Ulempen   er   at   planleggingen   og  
rapporteringen  kan  ha  en   tendens   til   å   bli   et  
mål   i   seg  selv,   i   stedet   for  å  være  et  hjelpe-
middel   til   gjennomføringen   av   arbeidsopp-
gaver.  
  

Løfter   jeg   blikket   fra  mitt   eget   skrivebord   og  
tenker  på  kolleger  som  jobber  andre  steder  i  
landet,   vil   jeg   tro  at  mange   fortsatt   vil   kunne  
kjenne   seg   igjen   i   beskrivelsen   fra   1994-
artikkelen   og   føle   seg   som   "overbelastede  
vaktmestere",   med   ansvar   for   sikkerhet,   for  
oppbevaringsforhold   og   for   reparasjoner   av  
alle  slag.  Er  man  den  eneste  konservator  på  
et   lite  museum  med   få  medarbeidere,  er  det  
nødvendig   og   uomgjengelig   at   man   fyller  
mange   funksjoner.   Utviklingen   av   regionale  
konserveringssentre,   som   jeg   argumenterte  
sterkt  for  i  1994,  har  kommet  skuffende  kort  på  
22  år  –  her  er  situasjonen  dessverre  omtrent  
status  quo.    
  
Spørsmålet   om   hvorvidt   konservatorene   får  
mer   anerkjennelse   for   det   arbeidet   de   gjør   i  
dag  enn  for  22  år  siden,  har  jeg  spart  til  slutt.  
Det  er  fristende  å  svare  et  ubetinget  "Ja",  med  
tanke  på  den  høye  status  konservatorene  har  
ved   mange   av   våre   institusjoner,   og   det  
kvalitetsfulle  arbeidet  som  utføres  av  konser-
vatorer   både   når   det   gjelder   forskning   og  
forvaltning   av   kulturarven.   Vi   har   fått   en  
høyere   utdannelse   for   konservatorer   ved  
Universitet  i  Oslo  og  flere  doktorgrader  i  faget.  
Museene   er   jevnt   over   flinke   til   å   fremheve  
konserveringsfaget,  her  er  Munchmuseet  best  
i   klassen   med   en   tydelig   eksponering   av  
konserveringsavdelingens   forskning   på   sine  
hjemmesider.    
  
Samtidig  har  to  av  landets  museer;;  Drammens  
Museum   og   KODE,   lagt   ned   sine   konser-
veringsavdelinger,   tilsynelatende   uten   planer  
om  å  gjenopprette  dem.  Det  er  alvorlig  for  vårt  
fag   når   institusjonene   finner   at   de   kan   klare  
seg   utmerket   uten   den   ekspertise   som  
konservatorene  representerer.  Om  nye  22  år  
vil   jeg   kunne   pipe   fra   hornet   på   veggen   om  
hvorvidt  dette  var  begynnelsen  på  en  tendens  
eller  et  momentant  feilskjær.  
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Nasjonalmuseets  bruk  av  
konservatortittelen  
  
Françoise  Hanssen-Bauer  
Avdelingsdirektør  samlingsforvaltning  
Nasjonalmuseet  for  kunst,  arkitektur  og  design  
francoise.bauer@nasjonalmuseet.no  
  
Etter   at   Nasjonalmuseet   ble   konstituert   som  
en   institusjon   i   2003,   har   man   internt   brukt  
konservator   som   tittel   for   å   betegne   ansatte  
som   arbeider   med   konservering.   Kunst-
historikere   fikk  på  sin  side   tittelen  kurator  og  
man   har   ved   Nasjonalmuseet   deretter   skilt  
mellom  kurator  utstilling  og  kurator  formidling.  
Dette   var   Nasjonalmuseets   første   direktør,  
Sune   Nordgren,   sitt   initiativ.   Hensikten   med  
dette   var   at   museet   skulle   forholde  
seg   til   de   allmenne   internasjonale  
betegnelser  for  begge  yrkesgrupper.  
  
Det   vakte   i   sin   tid   en   del   motstand  
internt,  men  med  tiden  kan  man  si  at  
det   har   gått   seg   til.   Det   er   til   tider  
antydninger   til   at   kunsthistorikere  
ønsker  å  omtales  som  konservatorer  
internt,   men   dette   oppfatter   jeg  
nærmest   som   omkamper   og   et  
generasjonsfenomen.   Yngre   kunst-
historikere  har  ingen  problemer  med  
å  omtale  seg  selv  som  kuratorer.  Det  
er   derfor   med   undring   man   kan  
observere   at   i   motsetning   til  
International   Council   of   Museums  
(ICOM)   betegnelse   og   for   så   vidt  
også   ved   det   som   begynner   å   bli  
nokså  alminnelig  ved   flere  museer   i  
Norge,   at   Norges   Museumsforbund  
opererer   med   den   gamle   tittelen  
"konservator”   for  å  betegne  en  aka-
demisk  grad  innen  kunsthistorie.  Her  
har  Norges  Museumsforbund  en  vei  
å  gå  og  det  hadde  vært  interessant  å  
utfordre  dem  på  dette  igjen.  
  
Når  det  gjelder  beskyttelse  av  tittelen  
er  det  en  kjent  sak  at  tittelen  ikke  på  
noen   måte   er   juridisk   beskyttet  
verken  i  Norge  eller  i  andre  land.  Det  
betyr   at   hvem   som   helst   kan   åpne  
butikk   og   tilby   sine   tjenester   som  
konservator   uten   å   få   noen   pro-

blemer.  Dette  er  grunnen   til  at  både   ICOM  –  
Committee   for   Conservation   (ICOM-CC),  
European   Confederation   of   Conservator-
Restorers’   Organisations   (E.C.   C.O.)   og  
European   Network   for   Conservation-
Restoration  Education  (EnCORE)  har  forsøkt  
å   tillegge   offentlige   institusjoner   en   moralsk  
plikt  om  å  kun  ansette  konservatorer  med  et  
minimums   kompetansenivå   som   ligger   på  
masternivå.  Verken  ICOM-CC,  E.C.C.O.  eller  
EnCORE   har   mulighet   til   å   sanksjonere   en  
institusjon  som  ikke  holder  seg  til  de  anbefalte  
retningslinjene.   Arbeidet   med   beskyttelse   av  
konservatortittelen  er  derfor  et  viktig  nasjonalt  
og  internasjonalt  spørsmål  som  nå,  i  vanske-
lige   økonomiske   og   kulturpolitiske   omsten-
digheter,  ikke  er  en  opplagt  sak,  men  absolutt  
verdt  og  viktig  å  slåss  for.  
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Vi tilbyr tjenester innen konservering 
og restaurering av maleri på lerret  

og mur, bemalte gjenstander, kunst på 
papir og interiør. 

Kom gjerne innom våre lokaler i 
Konowsgate 5b i Oslo for en  

uforpliktende konsultasjon eller besøk 
våre nettsider!

www.oslokons.no
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Nasjonalmuseet  flytter  
  
  
Kari  Greve  
Nasjonalmuseet  for  kunst,  arkitektur  og  design  
kari.greve@nasjonalmuseet.no  
  
  
  
Nasjonalmuseet  flytter!  Hvis  du  har  forvillet  deg  ned  til  området  mellom  Vestbanen  og  Aker  Brygge  
i   løpet  av  de   to  siste  årene,  har  du  sett  det  gigantiske  hullet  som  Norges  nye  Nasjonalmuseum  i  
løpet  av  få  år  skal  reise  seg  fra.  I  Norske  Konserves  fremover  kommer  vi  til  å  formidle  nytt  fra  Den  
Store  Flyttesjauen,  fortelle  litt  om  hvordan  vi  har  planlagt  den  og  hvordan  vi  jobber  for  å  få  det  hele  
til  å  gli  mest  mulig  knirkefritt,  –  og  sikkert  også  formidle  tiltak  vi  har  gjort  som  ikke  har  fungert  så  bra.  
Men  la  oss  først  ta  et  kort  historisk  tilbakeblikk.    
  

  
Bilde  1:  Magasinene  på  Kunstindustrimuseet  bugner  av  overraskelser!  Her  går  gjenstandskonservatorene  Maren  Midtdal  
og  Christina  Iversen  igjennom  1700-talls-smykker  som  er  laget  av  menneskehår.  Foto:  Frode  Larsen/Nasjonalmuseet.  

  
Historikk  
  
Nasjonalgalleriet,   som   ble   bygget   i   1887   og  
senere  utvidet  til  sin  nåværende  form  i  1927,  
hadde  lenge  hatt  behov  for  mer  plass  og  bedre  
publikumsfasiliteter.   Allerede   i   1937   ble   det  

foreslått   en   utvidelse   på   Tullinløkka.   To  
arkitektkonkurranser  ble  avholdt  i  løpet  av  de  
neste  60  årene;;  en  i  1973  og  en  i  1994,  uten  
at   noen   av   dem   munnet   ut   i   handling.  
Kunstindustrimuseet   trengte   også   sårt  
utvidelse   og   modernisering.   Museet   for  
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Samtidskunst,  som  ble  opprettet   i  1988  i   I.O.  
Hjorts   praktfulle   Norges   Bank-bygning   i  
jugendstil,   hadde   lenge   slitt  med  en  bygning  
som  var  langt  fra  ideell  for  visning  av  samtids-
kunst.  
  
Det   politiske   svaret   på   plassproblemene   til  
disse  tre  hovedstadsmuseene,  var  å  slå  dem  
sammen  til  én  institusjon  –  Nasjonalmuseet  –  
med  tanke  på  å  huse  alle  i  en  felles  bygning.  
Arkitekturmuseet   ble   også   innlemmet   i  
konsolideringen,   og   til   slutt   kom   også  
Riksutstillinger  med.  
  
Tullinløkka   og   området   rundt   Tullinløkka   var  
den   først   planlagte   lokalisering   av   det   nye  
bygget.  Plasseringen  var  ikke  uten  problemer;;  
det   var   politisk   ikke   ønskelig   å   bygge   igjen  
hele   Tullinløkka,   men   beholde   den   som   en  
“grønn   oase”   i   bybildet.   De   to   bygningene  
Historisk  Museum  og  Nasjonalgalleriet  måtte  
ikke   overskygges   av   nybygget,   og   Bislett-
bekken   som   renner   i   rør   et   sted   under  
trikkesporene   i  Kristian  Augusts  gate,  skapte  
også  problemer  for  bygging  under  bakkeplan.  
  
Resultatet  av  en  politisk  hestehandel  mellom  
Oslo   Kommune   og   Kulturdepartementet   ved  
daværende  kulturminister  Trond  Giske,  var  å  
blinke  ut  tomten  bak  Vestbanebygningen  som  
byggested  for  det  nye  Nasjonalmuseet.    
  
Forslaget   vakte   innledningsvis   stor   begeis-
tring,  inntil  det  gikk  opp  for  folk  at  dette  faktisk  
innebar   fraflytting   av   Nasjonalgalleriet.   Men  
mer  om  dette  i  en  senere  artikkel.  
  
Det  ble  utlyst  atter  en  ny  arkitektkonkurranse.  
I  2010  vant  det  tyske  arkitekt-firmaet  Kleihues  
&   Schuwerk   konkurransen   om   det   nye  
Nasjonalmuseet,   med   bidraget   Forum   Artis.  
Da   hadde   Nasjonalmuseet   allerede   bestått  
som  en  konsolidert  enhet   i   syv  år,   spredt  på  
seks   ulike   bygninger,   og   med   ekstern-
magasiner   på   fem   ulike   steder   i   og   omkring  
Oslo.    
  
De  første  forberedelsene  
  
Noe  av  det  første  vi  satte  i  gang  med  få  år  etter  
konsolideringen,   var   å   begrense   antallet  
eksternmagasiner.   To   omfattende   flytte-
prosjekter   ble   satt   i   gang   for   å   flytte  
henholdsvis   møbler   og   kunsthåndverk   og  
skulptur,   blant   annet   en   stor   samling   gips-
skulpturer,   fra  eksternmagasiner  vi  avviklet  –  
og   samle   dem   i   de   to   eksternmagasinene   vi  

fortsatt  har.  Dette  arbeidet  var  omfattende,  og  
innebar   tett   samarbeid   mellom   kunst-
historikere,   konservatorer   og   magasin-
teknikere.   Det   ble   laget   prosjektgrupper   for  
hvert   av   disse   to   prosjektene,   og   de   ble  
overveiende   gjennomført  med   faglig   dyktige,  
innleide  medarbeidere.  
  
Oversikt  1  
  
Museene  som  ble  slått  sammen  i  2003  hadde  
svært   ulikt   nivå   når   det   gjaldt   digital   regi-
strering   av   gjenstandene,   og   det  måtte   ned-
legges  mye  arbeid  i  å  få  alle  gjenstander  digi-
talt   registrert  og  å  kvalitetssikre  det  vi  hadde  
av   informasjon   (bilde   1).   Mange   av   gjen-
standene  ble  fotografert  på  nytt,  og  etter  hvert  
som   foto   og   kvalitetssikret   informasjon   var  
ferdig,  ble  dette  gjort  tilgjengelig  for  publikum  
på  Digitalt  Museum.  Foto  og   informasjon  om  
30000  gjenstander  fra  samlingene  er  nå  også  
direkte   tilgjengelig   fra   Nasjonalmuseets  
hjemmeside.   For   å   kunne   gjennomføre   den  
omfattende   samlingsrevisjonen   av   rundt  
150000  inventarnumre  (og  flere  av  disse  kan  
bestå  av  opptil  mange  hundre  undernumre!),  
har   museet   måttet   trekke   inn   flere   dyktige  
prosjektmedarbeidere,   som   kun   jobber   med  
samlingsrevisjon.   Samlingsrevisjonsprosjek-
tet,   som   består   av   en   rekke   delprosjekter  
fordelt  på  materialgrupper,  startet  i  2010  og  vil  
pågå  frem  til  1.  januar  2018.  
  
Oversikt  2  
  
Med  tanke  på  flytting  av  gjenstandene,  var  det  
ønskelig  å  gjennomgå  samlingene  for  å  få  en  
oversikt  over  verkenes   tilstand  og  eventuelle  
behov   for   nødkonservering   før   pakking   og  
flytting   (bilde   2).   Vi   planla   derfor   Bevarings-
prosjektet,  som  først  og  fremst  skulle  sørge  for  
at  alle  de  gjennomgåtte  gjenstandene  hadde  
en   tilstandskode   i  Primus  og  var  nødkonser-
vert   dersom   det   var   behov   for   det.   Dette  
prosjektet   ble   godkjent   av   museets   styre   i  
2011,   men   kom   på   grunn   av   manglende  
bevilgninger  ikke  i  gang  før  i  2014,  da  med  to  
ekstra  medarbeidere.  Prosjektets  sluttdato  er  
31.   desember   i   år,   og   fordi   vi   har   kommet   i  
gang   senere   enn   planlagt   og   med   mer   be-
grensede  ressurser,  har  vi  måttet  endre  litt  på  
konseptet  underveis.    
  
Planleggingen  av  bygget  
  
Helt   fra  begynnelsen  av  byggeprosjektet,  har  
vi  kunnet  delta  i  planleggingen  av  de  deler  av  
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bygningen  som  berører  oss  og  vår  virksomhet.  
Primært   har   seksjon   konservering   arbeidet  
med  å  planlegge  innredningen  av  de  respek-
tive   atelierene   og   av   spesialrom   som   for  
eksempel   røntgen/analyserom/fernisserings-
rom/våtrom.  Fordi  planleggingen  har   foregått  
over  flere  år  og  behovene  har  endret  seg  noe  
underveis,   har   vi   også   opplevd   å   møte   oss  
selv  i  døra  noen  ganger.  Det  vi  jobber  med  nå,  
helt   konkret,   er   hvordan   vi   skal   kunne   få   til  
røntgenrom   som   både   kan   ta   strålingsstyrke  
opp   til   220   kV   for   større,   tredimensjonale  
objekter,   og   lavere   styrke   20-50   kV,   for  
malerier.   Den   høyere   strålingsstyrken   krever  
et   tykkere   blyisoleringslag   i   veggene,   som  
igjen  vil  belaste  bygningsmassen  mer  og  koste  
mer.   Opprinnelig   hadde   vi   kun   tenkt   på  
røntgen  for  malerier,  men  det  var  før  vi  hadde  
ansatt  gjenstands-  og  møbelkonservatorer!  
  
Nasjonalmuseet   har   en   egen   seksjon   for  
logistikk  med  magasinforvaltere  og  magasin-

teknikere.   Denne   seksjonen   har   ansvar   for  
utformingen   og   innredningen   av   mottaks-
sonene,  desinfiseringsrom  og  magasiner.  De  
sikkerhetsmessige  aspek-tene  ved  bygningen  
er   det   sikkerhets-seksjonen   som   har   ansvar  
for.    
  
Å   delta   i   arbeidsgruppene   som   planlegger  
innredning   og   utstyr   er   morsomt,   men   også  
svært   tidkrevende.   Dette   arbeidet   må   selv-
følgelig   gjøres   av   de   fast   ansatte   konser-
vatorene,  som  skal  flytte  inn  i  de  nye  lokalene  
–  og   kommer   i   tillegg   til   de   vanlige,   løpende  
arbeidsoppgavene  med  utlån  og  utstillinger.    
  
I  neste  nummer  av  Norske  Konserves  forteller  
vi  blant  annet  om  utlånsstopp,  konserverings-
prosjekter  og  det   tverrfaglige  arbeidet  med  å  
planlegge   de   første   utstillingene   i   det   nye  
museet.  

  

  
Bilde  2:  Møbelkonservator  Merle  Strätling  renser  en  empirestol.  Foto:  Frode  Larsen/Nasjonalmuseet.      
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Mer  om  flytting  i  Norske  Konserves  2/2016!  
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Munchmuseet  till  Bjørvika  
Förberedelser  inför  flyttning  av  konstverk  på  papper  i  Stenersensamlingen    
  
Emma  Chan    
Munchmuseet  
emma.chan@munchmuseet.no    
  
  
Munchmuseet  med  Stenersenmuseets  samlingar   förbereder   flyttning   till   nytt  museum   i  Bjørvika   i  
2019.  I  samlingarna  finns  många  olika  typer  av  pappersobjekt.  Förutom  teckningar  och  grafik,  finns  
också  böcker,  fotografier,  anteckningar,  brev  och  annat  material  på  papper.  Samlat  utgör  detta  circa  
37000  objekt.  Många  av  dessa  är   i   tillräckligt  gott   tillstånd   för  att   flyttas  utan  vidare  åtgärder   från  
konservator.   De   typer   av   objekt   som   är   sårbara   inför   flytt,   önskar   man   att   tillståndsvärdera,  
konservera  vid  behov  och  packa   försvarligt.   I  Munchmuseets  samling   finns  de  sårbaraste  verken  
bland   teckningarna,  handkolorerad  grafik,   verk  på  papp,  originalfotografier,  Munchs  egna  böcker  
med  mera.   På   Stenersenmusset   fanns   ingen   tillsvarande   översikt   över   samlingens   tillstånd   intill  
nyligen.  
  
Flyttning  av  konst  på  papper   i  Stenersen-
samlingen  
  
Augusti   2015   påbörjades   projektet   med   att  
flytta   hela   Stenersensamlingen   genom   att  
tömma   magasinet   med   konstverk   och   så  
småningom   även   hela   museet.   Det   upprät-
tades   en   arbetsgrupp   som   bestod   utav   en  
projektledare  från  Malling  &  Co.  Leietakerråd-
givning  AS,  en  museiregistrator,  en  museitek-
niker   och   två   konservatorer   från   Munch-
museet.    
  
Konservatorns   uppgift   innefattade   att   till-
ståndsvärdera   samlingen   och   utföra   direkta  
konserveringsåtgärder  inför  flyttning  till  tempo-
rära  lager.  Dessutom  låg  stor  vikt  på  att  kunna  
bidra  i  planeringsarbetet  så  att  flyttprocessen  
kunde  utföras  tryggt  och  säkert.  Konservering  
och   färdigställning   av   verken   till   transport,  
skulle   genomföras   inom   ramen   av   sex  
månader  och  det  visade  sig  stämma  bra  med  
planläggningen  (Geheb  2014).    
  
Stenersenmuseet  förvaltar  först  och  främst  tre  
stora  konstsamlingar  som  Oslo  Kommune  har  
fått   i   gåvor.   Bland   dessa   ingår   pappersverk  
som:  
  
•   Rolf  Eckersberg  Stenersens  konst-samling;;  
RES.A,   inklusive   målerier   på   papper   av  
blandade   konstnärer.   RES.B,   Munchs  
grafik   på   Stenersenmuseet   samt   RES.C,  
teckning   på   papper   av   blandade   konst-
närer.       

•   Amaldus   Nielsens   konstsamling   (AN)  
inklusive  teckningar  och  skissböcker.    

•   Ludvig  Orning  Ravensbergs   konstsamling  
(LOR),  inklusive  teckningar.    

  
Enligt   tidigare  givna  uppgifter   inför  projektets  
start,  ingår  det  totalt  882  konstverk  på  papper  
i   Stenersensamlingen   (Godzimirska   och  
Landro   2012).   Merparten   av   samlingen   flyt-
tades  dock  till  Munchmuseet  efter  rånet  i  2004,  
i  samband  med  att  man  då  höjde  säkerhets-
nivån  på  båda  museerna.  Bland  annat  beslöt  
man  att  samtliga  tryck  av  Munch  skulle  över-
föras   till  Munchmuseet   där  magasinsvilkoren  
är  bättre.  Överföringen  av  dessa  verk  blev  då  
ofullständigt   registrerad.   Storleken   på   sam-
lingen   var   följaktligen   oklar.   Flyttprocessen  
inleddes  med  att  skaffa  sig  en  bild  över  antalet  
föremål  kvar  i  Stenersenmuseets  magasin.  
  
Genomföringsplan  
  
Under  hösten  2015  var  källaretaget  stängd  till  
flytteprojektets   disposition,   även   om   museet  
fortfarande   var   öppet   för   besökare   fram   till  
december.  Utställningslokalerna  omformades  
till   temporär   konserveringsateljè,   packnings-
station,  lager  och  magasin  (bild  1).  Ordentliga  
arbetsytor  var  viktiga  att  upprätta,  där  material  
och  verktyg   fanns   tillgängligt   för  att  säkra  ett  
gott  flyt  i  arbetet.  Till  skillnad  från  en  konven-  
tionell  flyttning  där  samlingen  packas  upp  efter  
transport,   blir   verken   temporärt   lagrade   i  
träkassetter   i   Munchmuseets   kompaktmaga-
sin   i   väntan   på   färdigställning   av   det   nya  
museet.   Efter   genomförd   flyttning   från  
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Stenersenmuseet   till   Munchmuseet,   hade  
man   gått   igenom   261   konstverk   och   fem  
skissböcker  (Chan  2016).    
  
Tillståndsvärdering  
  
Tillståndsvärderingen  fokuserade  på  struktur-
ella  och  mekaniska  skador  som  kunde  orsaka  
förlust  av  material  eller  ytterligare  skador  som  

en  följd  av  flyttningen.  Verken  preciserades  på  
dess   inventarienummer,   konstnär,   teknik,  
material,  mått,   typ  av  glas,  skadebild  och  val  
av   tillståndskategori,   U0-U3.   Denna   skala  
förhöll  sig  till  verkets  konserveringsbehov  inför  
flytten  med  U0:   konstverket  är   i   gott   tillstånd  
utan  behov  för  åtgärder  till  U3:  dåligt  tillstånd  i  
behov  för  omfattande  åtgärder.  

  

Bild  1:  Temporär  konserveringsateljè  i  Stenersenmuseets  lokaler.  Foto:  Emma  Chan.  

Fyra  kategorier  inrättades:  
a.   Konstverk   i   standardramar   ramas   ut  

och   utmonteras   av   konservator.   Verket  
undersöks   och   tillståndsvärderas.   Upp-
lysning  om  teknik  som  exempelvis  grafik  
eller  teckning  i  akvarell,  bläck  eller  penna  
identifieras  och  antecknas  i  samlingsdata-
basen.  Konservering  utförs  vid  behov.    

b.   Konstverk   i   ursprungliga   ramar   eller  
prydnadsramar  fotograferas  för  identify-	  

c.   ering   och   direktlänkning   i   samlingsdata-
basen,   The   Museum   System   (TMS),  
innan   utmontering   och   utramning   av  
konservator.   Tillståndsvärdering   och  
konservering  vid  behov.  	  

d.   Skissböcker   fotograferas,   tillståndsvär-
deras,   konserveras   och   packas   av  
konservator.    	  
	  

e.   Stora  format  tillhör  de  verk  som  är  större  
än  100  x  73  cm  i  storlek  och  som  inte  ryms  
i   våran   standardkassett.   Verken   utmon-
teras,  tillståndsvärderas  och  konserveras  
vid  behov.  	  

  
Packning  
  
De   utmonterade   verken   placerades   mellan  
lägg  och  skyddspapper.  Skissböckerna  pack-
ades   i   egna   bokaskar   av   arkivbeständigt  
material.   Träkassetterna   till   förvaring   av   ut-
monterade   verk   och   skissböcker,   skyddades  
av   antingen   lägg   eller   tillskurna   Ethafoam®  
skivor   (skumplattor   av   polyetylen).   Dessa  
åtgärder   förebyggde   eventuella   skador   rela-
terade  till  hantering  under  transport.    
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När   det   gällde   prydnadsramarna,   special-
packades  de  individuellt  med  bubbelplast  och  
glastejpades   av   museitekniker   innan   tran-
sport.   Packningen   färdigställdes   fortlöp-ande  
genom   att   markera   status   “flytteklar”   i  
samlingsdatabasen.  
  
För  stora  format,  tillverkades  ett  specialembal-
lage   av   kanalplast,   Ethafoam®,   Tyvek®   och  
bubbelplast.   För   mer   stabilitet   vid   hantering  
och   transport,   skruvades   trälister   på   under-
sidan  av  paketet.  
  
Utmaningar  med  flyttningen  
  
Arbetet   kring   att   flytta   en   samling   och   plan-
läggning   inför   transport  kan  göras  hur  omfat-
tande  och  hur  enkelt  som  helst.  För  att  skapa  
en   tydlig  ansvars-  och  arbetsfördelning,  kart-
lägges  de  olika  momenten  i  processen.  I  vårt  
fall,   saknades   lite   av   denna   planering   vid  
starten   och   det   tog   tid   innan   man   hann   fatt  
verkligheten.   Att   planering   och   flyttning   fick  
ske   samtidigt   på   relativt   kort   tid,   hade   sina  
prövningar.  Ad  hoc-lösningar  utlöste  varandra  
och  man   fick   vara  uppfinningsrik   vid  brist   på  
resurser.  Hade  man  haft  en  tydligare  bild  över  
vad   man   ville   uppnå   i   de   olika   arbets-
momenten,   kunde  man  kanske  undvikit   onö-
diga  kompromisser.  
  
En   frågeställning   var  hur  man  enklast   kunde  
flytta  verken  försvarligt  efter  konstens  alla  reg-
ler.   Under   nedpackningen   valde   man   som  
nämnt  att  använda  sig  utav   träkassetter  som  
är  Munchmuseets  nuvarande  förvaringspraxis  
(bild  2).  Dessa  kommer  antagligen  att  använ-
das  i  flytten  till  Bjørvika  för  att  sedan  skiftas  ut  
till   kassetter   i   annat   material.   Oavsett,   blev  
detta  en  god  möjlighet  att  testa  deras  stabilitet  
i  samband  med  transport.    
  
Flera   av   konstverken   som   var   inramade   i  
prydnadsramar,   hade   mycket   packningstejp  
både  runt  passepartout  och  plexiglas  samt  på  
bakstycket.  Mycket   tid  gick  åt  att   ta  bort   tejp  
och  rama  ut  dessa  verk.    
  
Det   uppstod   en   “flaskhals”   efter   ett   par  
månader   in   i   arbetet   som   bromsade   upp  
processen,   framförallt   mellan   konservering  
och   packning   till   transport.   Museiteknikerns  
arbetsuppgifter   visade   sig   vara   mer   tids-
krävande  än  beräknat.  
    
  

Det   som   återstår   att   göra   i   Stenersen-
samlingen  
  
Det   återstår   tillståndsvärdering   och   digital  
registrering   av   Munchs   grafik   (RES.B)   som  
blev   flyttad   till   Munchmuseet   efter   rånet.   I  
tillägg  kvarstår  minst  190  verk  (och  mycket  är  
fortfarande   oregistrerat!)   av   samlingarna  
RES.C,  AN  och  LOR  för  att  hela  projektet  ska  
anses   utfört.   Detta   planeras   att   bli   avslutat  
under  2016.    
  

  
Bild   2:   Munchmuseets   träkassetter   till   förvaring   av  
pappersobjekt.  Foto:  Emma  Chan.    

  
Erfarenheter  vi  tar  med  oss  till  flyttning  av  
de  övriga  papperssamlingarna    
  
Administrering   av   ett   flyttprojekt,   oavsett  
storlek   är   en   utmaning   man   inte   ska   under-
skatta.   Det   som   Munchmuseet   står   inför   är  
visserligen   större   i   storlek   men   planeringen  
bör  vara  densamma.  Resurser,  risk,-  och  tids-
bedöming  bör  planeras  i  god  tid  och  material  
till   packning   ska   väljas  med   omsorg.   För   att  
konkretisera,  bör  man  fråga  sig:  
  
•   Vilka   resurser   har   man   och   hur   ser  
verkligheten   ut   inför   projektet?   Behövs  
extra  bemanning  och  isåfall  till  vad  och  hur  
många?    

•   Hur  effektiviserar  man  en  magasinflytt  där  
konstverken   samtidigt   är   tillgängliga   till  
utställning?    

•   Hur  mycket  tid  kan  man  räkna  med  att  varje  
arbetsmoment  tar?    

•   Har   man   skapat   sig   en   klar   bild   av  
packningsprocessen  och  val  av  material?    

  
  
  

N
or
sk
e  
Ko
ns
er
ve
s  
1/
20
16
  |C
ha
n|
  M
un
ch
m
us
ee
t  t
il  
Bj
ør
vi
ka
  



  

20  
  

Användning  av  barcode-system   i  TMS,  med-
förde  en  rad  fördelar.  Systemet  var  snabbt  och  
enkelt;;  det  underlättade  lokalisering  av  verken  
innan,  under  och  efter  flytten  avsevärt.    
  
Att   ha   en   egen  museiregistrator   till   projektet  
var   mycket   viktigt   och   kom   till   stor   nytta   för  
arbetsgruppen.   Registratorn   samlade   och  
registrerade  verken  med  upplysningar  som  till  
exempel   flyttlistor   och   verkens   lokalisering   i  
lådor,   kassetter,   pallar   och   så   vidare.   Hela  
processen  utfördes  välorganiserat  och  syste-
matiskt.  I  fortsättningen  är  det  önskvärt  att  ha  
en  museiregistrator  som  uteslutande  tar  sig  an  
papperssamlingarna.    
  
För   att   få   en   rimlig   tidsuppfattning   på   alla  
arbetsmoment,   kan   en   “testpackning”   på   ett  
bestämt  antal  verk  genomföras  till  att  estimera  
en   tidsplan.   Enligt   Keene   ska   man   låta   en  
testgenomgång,  en  så  kallad  pilot   audit,   inta  
20  %  av  den  totala  planerade  tiden  vilket  kan  
vara   realistiskt   och   värt   att   lägga   till   (2002:  
150).  En  planerad  testgenomgång  vill  effektivi-
sera  processen  i  sin  helhet,  och  det  är  särskilt  

viktigt   i  vår  situation  med  en  aktiv  museums-
verksamhet  vid  sidan  av  flyttprojekten.    
Förberedelserna   inför   flytten   av   pappers-
samlingen   på   Munchmuseet   har   egentligen  
endast   börjat   med   verken   på   Stenersen-
museet.   I   fortsättningen   av   flyttprojektet,   bör  
man  eftersträva  en  tidigare  uppstart.  En  direkt  
och   tydlig   dialog   mellan   projektledaren   och  
arbetsgruppen  är  nödvändigt  A  och  O.    
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Undersøkelser  av  biocider  i  museer  
  
  
Terje  Grøntoft  
Norsk  Institutt  for  Luftforskning  (NILU)  
teg@nilu.no  
  
  
  
Utgangspunkt   for   dette   innlegget   er   Friederike   Kunzes   referat   fra   Konservatorernes  
Efteruddannelsespulje   (KEP)   Symposium   i   april   2015   i   Svendborg   i   Danmark   som   gjorde  
oppmerksom  på  hvordan  alle  museumsansatte  kan  være  utsatt  for  biocid-  og  pesticidkontaminasjon  
fra  gjenstander  og   lokaler   i  sin  arbeidshverdag.1   I   referatet  som  ble  publisert   i  Norske  Konserves  
2/2015  var   temaene  grunnleggende  historikk,   virkninger  på  gjenstander  og  mennesker,   risiko   for  
eksponering   og   utfordringer   ved   håndtering.   Myndighetenes   vurderinger   av   hvor   alvorlig   dette  
problemet  er   i  Norge,  synes  å  være  basert  på  noen  få  utenlandske  studier.  Disse  studiene  bidrar  
også  til  vurderinger  av  hva  som  er  de  beste  og  mest  kostnadseffektive  tiltakene.  Nedenfor  refereres  
det  til  måleresultater  og  vurderinger  fra  to  slike  studier.  
  
  
Målinger  av  biocider  i  museer  
  
Selv  om  bruken  av  biocider  er  velkjent,  virker  
det  som  om  få  målinger  av  pesticider  har  blitt  
gjort   i   norske   museumssamlinger.   En   vur-
dering   fra   det   norske   Arbeidsmiljøinstituttet  
(personlig  kommentar  15.01.  2015)  sier  at:    
  
“Særdeles   få   reelle   målinger   av  
luftkonsentrasjoner   har   blitt   utført   i   Norge,  
men   informasjon   tilgjengelig   internasjonalt  
tyder  på  at  konsentrasjonene  er  meget  lave  
vurdert   mot   for   eksempel   norske   tiltaks-
verdier   og   andre   lands   Occupational  
Exposure   Levels   (OEL).   Gjennomføring   av  
lokale  målinger  ansees  derfor  å  være  mindre  
aktuelt   sett   i   forhold   til   behovet   for   mer  
innledende  risikovurderinger  ved  de  aktuelle  
museer.”    
  
I   en   amerikansk   mastergradsavhandling   ble  
det  fastslått  at:  
  
“Fra   slutten   av   1700-tallet   ble   mange  
organiske   gjenstander   behandlet   med  
mange   forskjellige   pesticider,   blant   annet  
arsenikk,   kvikksølvklorid,   stryknin,   diklor-
difenyl-trikloretan   (DDT),   etylendiklorid,  
metylbromid,   etyloksid,   sulfurylfluorid   og  
mange  andre.  ”  (Omstein  2010)  
  
Det  er  grunn  til  å  anta  at  situasjonen  var  den  
samme  i  Norge,  men  det  er  vanskelig  å  finne  
slik   informasjon   i   tilgjengelige   kilder.   Noe  
informasjon   finnes   formodentlig   i   arkivene   til  

enkelte   museer.   Sannsynligvis   har   retnings-
linjene  for  bruk  av  pesticider  i  museer  i  andre  
europeiske   land   vært   omtrent   som   i   Norge.  
Studier   fra   andre   land   burde   være   interes-
sante   også   fra   et   norsk   perspektiv,   selv   om  
man   kan   anta   at   det   er   forskjeller   mellom  
museene   (bilde   1-2).   Konklusjonene   fra   to  
slike  studier  blir  referert  lenger  ned.  
  
En   tysk   studie   med   målinger   utført   i  
Niedersächsisches   Landesmuseum   i  
Hannover,  Übersee-Museum  i  Bremen  og  i  to  
andre  tyske  museer  (som  krevde  anonymitet),  
rapporterte   funn   av   målbare   mengder   av  
pesticidene  1,4-diklorbenzen  (DCB),  naftalen,  
2-monoklornaftalen   (MCN),   1,5-diklornaftalen  
(DCN),  penta-klorfenol  (PCP),  Lindan  og  DDT  
i  støv/jord  i  et  zoologisk  museum  med  utstop-
pede   dyr   i   montere   og   utstillingsrom  
(Schieweck  m.fl.  2007).  I  artikkelen  beskrives  
den  historiske  bruken  av  pesticider  i  museer  i  
Tyskland.   I   sammenligningen   mellom   målte  
verdier   og   referanseverdier   fra   Verdens  
Helseorganisasjon  (WHO)  og  de  amerikanske  
miljøvernmyndighetene  (EPA),  vises  en  mulig  
helserisiko:    
  
“I   dette   arbeidet   ble   det   demonstrert   at  
magasiner   og   utstillingsrom,   dioramaer   og  
montere  i  museer  kan  være  forurenset  med  
mange   forskjellige   biocider   og   andre  
kjemiske   forurensninger.   Sammenligningen  
mellom  målte  konsentrasjoner  og  referanse-
verdier   og   retningslinjer,   viser   en   mulig  
helserisiko   for  museumspersonell.   Fra   våre  
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undersøkelser  er   vi   overbevist   om  at   resul-
tatene   ikke  representerer   isolerte   tilfeller  og  
at   liknende   situasjoner   kan   finnes   i   andre  
institusjoner.   Derfor   bør   museer   kjenne   til  
disse   funnene   for   å   beskytte   ansatte   og  
besøkende.”    
  
I  en  fransk  studie  i  det  naturhistoriske  museet  
i  Rouen  i  Frankrike,  vises  det  til  at  biocider  har  
blitt   brukt   til   beskyttelse   av   naturhistoriske  
samlinger  i  over  100  år,  og  at  dette  har  ført  til  
betydelig  forurensning  både  av  gjenstander  og  
museumsmiljøer  (Marcottea  m.fl.  2014).    
  
Arsenforbindelser,   som   ble   brukt   fra   1700-
tallet  frem  til  1900-tallet,  er  vanlig  både  i  gamle  
og  nye  gjenstander.  Det  finnes  mange  studier  
av   disse   forbindelsene,   da   de   er   lette   å  
oppdage   med   røntgenfluorescens-spektro-
skopi  (XRF)  (Sirois  og  Taylor  1988).  På  1900-
tallet  ble  syntetiske,  organiske  pesticider  mye  
brukt,   i  hovedsak  mot   insekter.  DDT,  som  er  
meget   effektiv   mot   skadeinsekter,   er   sann-
synligvis  den  mest  kjente   forbindelsen.  DDT-
behandling   av   naturhistoriske   samlinger   var  
vanlig  fra  1950-tallet  til  1970-tallet.  DDT  er  nå  
forbudt   og   betegnes   som   skadelig   for   for-
plantningsevnen   og   som   kreftfremkallende.  
Det   samme   gjelder   Lindan   og   paradiklor-
benzen,  som  ble  brukt  frem  til  1990-tallet.  I  dag  
brukes   fremdeles   insekticider,   som   pyreth-
roider,  når   integrert  skadedyrbekjempelse  og  
ikke-kjemiske   metoder   er   uten   effekt.   Andre  
stoffer   som  brukes   til   konservering  eller   som  
løsemidler  kan  også  være  tilstede   i   luften.  Et  
eksempel  på  dette  er  formaldehyd,  som  lenge  
har   blitt   brukt   til   oppbevaring   av   biologiske  
prøver  i  sam-linger.  I  museet  i  Rouen  var  den  
historiske  bruken  av  biocidene  som  vist  i  tabell  
1.    
  
Biocid   Brukt  
DDT   Til  1982  
Lindan   Til  1982  
Paradiklorbenzen   1976–1998  
Diklorvos   1987–2005  
Formaldehyd   Til  2006  
Aceton   Siden  1983  
Petroleum-eter   Siden  1983  
Trikloretylen   Til  2006  
Etanol   Fremdeles  i  bruk  
Terpentin   Fremdeles  i  bruk  
Kreosot  fra  bøk   1976–2006  
Pyrethroider   Til  2011  
Tabell   1:   Den   historiske   bruken   av   biocider   i   det  
Naturhistoriske  Museet  i  Rouen.  

Personalet  i  museet  kan  eksponeres  for  disse  
stoffene  både  ved  hudkontakt  og  ved  å  puste  
inn   flyktige   stoffer   og   støv.   Flyktige   og  
semiflyktige  organiske  biocider  i   luft  og  støv  i  
museet  ble  målt.  Konsentrasjonene  i  luften  ble  
funnet   å   være   meget   lave   og   under  
grensenivåene.   Konsentrasjonene   av   pesti-
cider   i   støv,   spesielt   DDT   og   diklordifenyl-
dikloretan   (DDD),   var   imidlertid   høye,   og  
spesielle   forsiktighetsregler   og   jevnlig  
avstøving   ble   anbefalt.   DDT   er   lite   flyktig.  
Dette  gjelder  forøvrig  også  arsenikk,  som  ikke  
ble  målt  i  denne  studien.  
  
  

  
Bilde   1:   Har   slike   gjenstander   blitt   behandlet   med  
pesticider?  Utstoppede  dyr  i  det  naturhistoriske  museet  i  
Paris.  Foto:  Terje  Grøntoft.  

  

  
Bilde   2:   Har   slike   gjenstander   blitt   behandlet   med  
pesticider?  Sommerfugler  i  det  naturhistoriske  museet  i  
Paris.  Foto:  Terje  Grøntoft.  

  
Eksponeringen  for  biocider  var  mye  større  for  
personalet   som   gjorde   bevaringsrelatert  
arbeid   med   reparasjoner,   rengjøring   og   av-
støving  av  gjenstander,  enn  for  annet  person-
ale.   Det   blir   anbefalt   at   personlig   beskyt-
telsesutstyr,  som  støvmasker  og  hansker,  blir  
brukt   ved   behandling   av   gjenstander   og   ved  
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avstøving.  Det   er   også   vesentlig   å   sørge   for  
god   generell   rengjøring   med   støvsuger   med  
High  Efficiency  Particulate  Arrestance  (HEPA)  
filter,   som   fanger   små  partikler   (<   0.3  mikro-
meter).   I   tillegg   bør   gjenstander   systematisk  
avstøves   og   vaskes   ved   bruk   av   trykkluft  
under  avtrekk.    
  
Det  kan  være  vanskeligere  å  beskytte  seg  mot  
flyktige   biocider,   som   Lindan   og   paradiklor-
benzen,   da   de   ikke   kan   fjernes   direkte   fra  
innendørs   luft.   Effektiv   ventilasjon   i   aktuelle  
rom,   spesielt   der   gjenstander   behandles,   er  
derfor  viktig.  Filtrering  av  luft  med  karbonfilter  
er  også  mulig.  
  
De   siste   brukte   syntetiske   pesticidene  
(Diklorvos,   sist  brukt   i   2005,  og  pyrethroider,  
sist  brukt   i  2011)   i  museet  ble   ikke  målt.  Mer  
rasjonell   bruk   av   pesticider   etter   2007,  
kombinert   med   mer   bruk   av   fuktighets-   og  
temperaturkontroll,   samt   av   elektriske   blålys  
insektfeller,   kan   ha   resultert   i   en   betydelig  
reduksjon  i  bruken  av  pesticider.2  
  
Konsentrasjonen   av   pesticider   i   luften   vil  
imidlertid   vanligvis   være   lav   grunnet   blant  
annet   ventilasjon.      Ved   mistanke   om   høye  
konsentrasjoner  på  gjenstander,  i  støv,  eller  i  
luft,   ut   fra   eksempelvis   historisk   dokument-
asjon,   sterk   lukt,   uegnet   ventilasjon   eller  
annet,  bør  målinger  gjøres.  Umiddelbare  tiltak  
som   rengjøring,   utlufting   samt   bruk   av   per-
sonlig  verneutstyr  anbefales.  
  
Noter  
  
1Et   biocid   er   en   kjemisk   substans   eller   en  
mikroorganisme   som   uskadeliggjør,   kontrollerer  

eller   holder   unna   skadelige   organismer,   som   for  
eksempel   sopp   og   insekter.   Med   pesticid   eller  
insekticid  menes  biocider  brukt  hovedsakelig  mot  
insekter.  
  
2Blålys  insektfeller  antas  her  å  være  mer  effektive  i  
museumsmiljø  enn  feromonfeller.  
  
Referanser  
  
Marcottea,   S.,   Estel,   L.,   Leboucherc,   S.   og  
Minchinc,  S.  2014.  Occurrence  of  organic  biocides  
in  the  air  and  dust  at  the  Natural  History  Museum  
of  Rouen,  France,  Journal  of  Cultural  Heritage,  nr.  
15,  side  68-72.  
  
Omstein,  L.  2010.  Poisonous  Heritage:  Pesticides  
in  Museum  Collections,  Thesis  submitted  in  partial  
fulfillment   of   the   requirements   for   the   degree   of  
Master   of   Arts   Degree,   Seton   Hall   University,  
eRepository   @   Seton   Hall,   tilgjengelig   fra  
http://scholarship.   shu.edu/theses/253/   (sist  
nedlastet,  20.11.  2015).  
  
Schieweck,   A.,   Delius,   W.,   Siwinski,   N.,  
Vogtenrath,   W.,   Genning,   C.   og   Salthammer,   T.  
2007.   Occurrence   of   organic   and   inorganic  
biocides  in  the  museum  environment,  Atmospheric  
Environment,  41  (15),  side  3266-3275.  
  
Sirois,  P.J.  og  Taylor,  J.  1988.  ”The  determination  
of   arsenic   and   mercury   in   natural   history  
specimens  using  radioisotope  excited  X-ray  energy  
spectrometry  and  scanning  electron  microscopy”  i  
Wellheiser,   J.   (red.),   Proceedings   of   the   14th  
Annual   IIC-CG  Conference,   Toronto,  May   27-30,  
The  Toronto  Area  Conservation  Group  of  the  IIC-
CG,  Toronto,  1989,  side  124-136.  
  
Statens   arbeidsmiljøinstitutt,   personlig   kom-
munikasjon,  15.01.2015  

N
or
sk
e  
Ko
ns
er
ve
s  
1/
20
16
  |G
rø
nt
of
t|  
U
nd
er
sø
ke
ls
er
  a
v  
bi
oc
id
er
  i  
m
us
ee
r  

www.atelier-rohmer.com/+47 954 71 275/Stavanger



  

24  
  

Cellulosenitrat  i  museum  
  
Vigdis  Vingelsgaard  
Bevaringstjenesten,  Anno  museum  
vigdis.vingelsgaard@annomuseum.no  
  
  
Plastikk,   drømmematerialet   i   det   20.   århundre   og   et   mareritt   i   det   21.   århundre?   Kanskje   det.  
I  alle  fall  er  det  greit  å  være  oppmerksom  på  at  noen  gjenstander  vi  har  i  våre  samlinger  er  laget  i  et  
materiale  som  er  mer  selvdestruktivt  enn  andre.  Det  er  utallige  typer  plast  i  våre  samlinger.  NKF-N  
og  Norges  museumsforbund  håper  å  få  til  et  seminar  om  dette  tema  i  2016.    
  
En  type  plast  er  cellulosenitrat.  De  første  objektene  i  cellulosenitrat  ble  laget  til  verdensutstillingen  i  
England  i  1862,  av  Alexander  Parkes  (Shashoua  2008:3).  De  var  laget  for  å  imitere  luksusvarer  som  
skilpaddeskall   og   elfenben,   materialer   som   det   var   økende   etterspørsel   etter,   og   som   det   var  
minkende  tilgang  på.  I  starten/begynnelsen  ble  disse  gjenstandene  ansett  som  luksusvarer,  helt  til  
etter  andre  verdenskrig,  da  masseproduksjon  skjøt  fart  og  prisene  dalte.  
  
I  Anno  museum  kan  vi  trekke  fram  to  eksempler  på  nedbryting  av  gjenstander  laget  i  cellulosenitrat  
(CN).   Materialebestemmelsen   er   i   det   første   tilfellet   basert   på   visuell   undersøkelse   og   de  
kjennetegnene  som  er  angitt  i  litteraturen  (Shashoua  2008:179,  Winter  2014:6).  I  det  andre  tilfellet  
har  vi  fått  påvist  cellulosenitrat  ved  hjelp  av  kjemisk  analyse.  
  
Cellulosenitrat  
  
Et   typisk   skadebilde   som   forbindes   med  
cellulosenitrat,  er  en  overflate  som  er  fullsten-
dig   krakelert.   Plasten   nedbrytes   innenfra   i  
kantede  biter,  som  gjerne  holdes  samlet  helt  til  
vi  rører  ved  gjenstanden.  Cellulosenitrat  gjen-
nomgår  termiske,  fotokjemiske  og  hydrolytiske  
nedbrytingsreaksjoner,   hvor   det   siste   har  
størst  innvirkning.  I  tillegg  er  plastens  nedbry-
ting  autokatalytisk,  det  vil  si  prosessen  aksele-
rerer,   fordi   nedbrytningsproduktene   selv   får  
reaksjonen  til  å  gå  fortere.  Noen  metaller  som  
for   eksempel   kopper,   Cu,   akselererer   reak-
sjonen.  Nitrogendioksid,  NO2,  som  produseres  
når   cellulosenitrat   nedbrytes,   reagerer   med  
fukt   og   danner   syre   som   igjen   angriper   cel-
lulosepolymeren  og  krakeleringen  skyter   fart.  
Syre  får  også  metaller  til  å  korrodere,  nedbry-
ter  lær  og  tekstiler  og  så  videre.  Derfor  er  det  
viktig   å   fjerne   cellulosenitratgjenstander   fra  
andre   gjenstander   i   utstillinger   og   magasin.  
Nedbrytingen  av  denne   typen  plast  bør  også  
forsinkes  ved  at  gjenstanden  legges  i  kjølige,  
tørre  omgivelser,  for  eksempel  en  fryser.  
  
Toalettkofferten  til  Kirsten  Flagstad  
  
På  Kirsten  Flagstadmuseet  i  Hamar  er  mange  
av   operasangerinnens   personlige   eiendeler  
utstilt,  deriblant  en  flott  toalettkoffert  i  svinelær  

med   innhold   i   sølv,   produsert   hos   Georg  
Jensens  Sølvsmedje  i  København  (bilde1).  
  

  
Bilde  1:  Toalettkofferten   til  Kirsten  Flagstad.  Cellulose-
nitrat   i   oppløsning  har   forårsaket   nedbryting  av   lær   og  
anløpning  av  sølvet  på  skohornet  og  speilet.  Foto:  Geir  
Ove  Andreassen,  Anno  museum.  

Gjenstandene  er  stemplet  HN  som  betyr  at  de  
er   designet   av   Harald   Nielsen,   mangeårig  
ansatt  hos  Georg  Jensen.    
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Da  vi  åpnet  den  nyankomne  kofferten  fikk  vi  se  
et  nedbrytingsfenomen  som  var  meget  iøyne-
fallende.  En  kam  med  sølvinnfatning  var  gått  
fullstendig  i  oppløsning  (bilde  2).  Den  var  plas-
sert  i  en  lomme  av  lær  som  var  sterkt  nedbrutt,  
læret  var  misfarget  og  sprøtt  (bilde  3).  Videre  
så  det  ut  til  at  nedbrytningsproduktene  hadde  
forårsaket   anløpning   av   sølvet   på   skohornet  
og  speilet.  
  

  
Bilde   2:   Kammen   i   full   oppløsning.   Foto:   Vigdis  
Vingelsgaard.  

  

  
Bilde  3:  Vi  ser  her  nedbrutt  lær  der  kammen  har  ligget  og  
korrosjon  på  metallknappen  der   saksa  har   vært   festet.  
Skadene   er   forårsaket   av   nedbrytningsproduktene   fra  
cellulosenitrat.   Foto:   Geir   Ove   Andreassen,   Anno  
museum.  

Vi  var  gjort  oppmerksom  på  at  objekter  i  plast  
kunne  være  laget  i  cellulosenitrat,  og  at  dette  
var  selvdestruktive  materialer,  på  konferansen  
Incredible  Industry,  NKFs  18.  konferanse  som  
ble  holdt  i  København  i  2009.  Og  som  konser-
vatorer   flest   syntes   vi   det   var   interessant   å  
komme   over   slike   fenomener   i   egne   samlin-
ger.  
  
Når   nedbrytingen   av   cellulosenitrat   først   har  
startet,   er   dette   en   prosess   som   kun   kan  
forsinkes,   ikke  stanses.  Derfor  måtte  vi  nøye  
oss   med   å   “stabilisere”   læret   i   lomma   hvor  
kammen   hadde   ligget.   Det   var   delvis   opp-
sprukket  og  det  var  også  noen  løse  biter.  Ved  
å  lime  lær  på  fra  undersiden  kunne  vi  holde  det  
hele   samlet.   Kammen   valgte   vi   å   fjerne   fra  
skrinet.  Den  oppbevares  nå  i  en  seng  av  poly-

etenplast   i   et   kjølig  magasin   (bilde   4).   Kam-
mens   sølvinnfatning   kunne   legges   på   plass,  
resten  av  objektene  kunne   renses  og  skrinet  
stilles  ut  i  museet  (bilde  5).  Det  læret  som  var  
sterkt  nedbrutt  valgte  vi  å  ikke  behandle,  vi  må  
holde   det   under   oppsikt   og   se   om   det   skjer  
noen  endringer.  
  

  
Bilde  4:  Kammen  oppbevares  i  en  seng  av  polyetenplast  
i  et  kjølig  magasin.  Foto:  Vigdis  Vingelsgaard.  

  
Bilde   5:   Etter   konservering.   Såpekopp,   saks   og  
flaskeåpner   er   blitt   borte   fra   kofferten   før   ankomst   til  
museet.  Foto:  Geir  Ove  Andreassen,  Anno  museum.  

  
Påvising  av  cellulosenitrat  
  
På   Kirsten   Flagstadmuseet   er   også   opera-
sangerinnens  briller  stilt  ut  (bilde  6).  Etter  at  vi  
nå  var  blitt  mer  oppmerksom  på  cellulosenitrat  
og  nedbrytingen  av  denne   type  plast,   obser-
verte  vi  at  “glasset”  var  blitt  sløret  og  at  det  var  
fargeforandring  på  brilleinnfatningen.  Da  vi  fikk  
tatt  brillene  inn  på  verkstedet,  var  det  tydelig  at  
de  var  knukket  i  nesepartiet  og  krakelert  ellers.  
Alt   tydet   på   at   dette   skyldtes   materialet   i  
brillene   og   at   vi   igjen   hadde   med   cellulose-
nitrat  å  gjøre  (bilde  7).  Denne  gangen  ønsket  
vi  å  påvise  dette  med  større  sikkerhet.  
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Bilde  6:  Kirsten  Flagstads  briller.  Foto:  Vigdis  Vingelsgaard.  

  

  
Bilde  7:  Brillene  var   så  nedbrutt  at  de  var   knekt.  Foto:  
Vigdis  Vingelsgaard.  

  

Bilde  8:  Testresultat,  blåfarget  løsning.  Foto:  Jens  Gold,  
Preuss  museum.  

  
En   etterlysning   blant   kolleger   om   tester   for  
cellulosenitrat   ga   resultater.   Å   påvise  
cellulosenitrat   kan   gjøres   kjemisk.  Canadian  
Conservation   Institute   (CCI)   har   publisert   en  
test  på  sine  hjemmesider:  The  Diphenylamine  
Spot   Test   for   Cellulose   Nitrate   in   Museum  
Objects  (CCI  1994).  Den  interesserte  kollega  
kan  gå  inn  på  denne  siden  og  få  praktiske  råd  
om  kjemikalier  og  framgangsmåte  der.  Vi  fikk  
utført   testen   på   Preuss   museum   av   foto-
konservator  Jens  Gold  (bilde  8).  
  
Et   godt   og   viktig   tiltak   er   å   fjerne   objekter   i  
cellulosenitrat  fra  andre  gjenstander  og  å  opp-
bevare  dem  i  kjølige  omgivelser.  Oppbevaring  
under  10°C  er  foreslått  som  et  lavkosttiltak,  for  
eksempel  i  fryser  (Shashoua  2008:203).  
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Tre  middelalderskulpturer  fra  Gjerstad  kirke  i  Hordaland  
Beskrivelse  av  konserveringsprosjektet  og  noen  tanker  om  videre  arbeid  
  
Nina  Kjølsen  Jernæs  
Malerikonservator  NKF-N/  Forsker  
Norsk  Institutt  for  Kulturminnevern  (NIKU)  
nina.kjolsen@niku.no  
  
  
Frem   til   1.   mars   i   år   var   tre   middelalder-
skulpturer  inne  til  behandling  på  NIKUs  atelier.  
Skulpturene  fra  Gjerstad  kirke  (bygget  i  1871),  
Osterøy  i  Hordaland,  har  til  vanlig  sin  plass  på  
korbuen   omtrent   ni   meter   over   kirkegulvet.  
Ved  første  øyekast  kan  skulpturgruppen  med  
dens   plassering   gi   assosiasjoner   til   en  
kalvariegruppe;;   et   krusifiks   flankert   av   to  
mindre   figurer.   Og   slik   har   de   også   tidligere  
blitt  omtalt  (Litleskare  1932:84).  Men  her  har  vi  
å   gjøre   med   en   eklektisk   samlet  
kirkeutsmykning  fra  to  tidsperioder;;  et  krusifiks  
som   dateres   til   perioden   1280-1350,   og   to  
helgenskulpturer   fra   midten   av   1400-tallet  
(bilde  1).1  
  
Målet  med  behandlingen  var  å  sikre  løs  maling  
og   å   rense   overflater.   Dernest   var   det   å  
retusjere  skulpturene  til  et  nivå  som  fremhevet  
original   polykromi.   I   forbindelse   med  
behandlingen   ble   det   også   utført   en   rekke  
undersøkelser   og   analyser   på   origi-nale  
materialer.2   Prosjektledelsen   har   vært   et  
samarbeid  mellom  Anne  A.  Ørnhøi  og  meg,  og  
medvirkende   malerikonservatorer   har   vært  
Dagheid   Berg,   Barbro   Wedvik,   Karen  
Mengshoel,   Christina   Spaarschuh   (utførelse  
av   røntgenopptak),   samt  Elisabeth  Andersen  
(kunsthistoriker,   NIKU)   og   Daniela   Versen  
(konservatorstudent   fra   Hochschule   für  
Bildende  Künste  Dresden).  
  
I   kraft   av   sin   alder   er   de   tre   skulpturene  
automatisk   fredet,   og   det   er   Riksantikvaren  
som  både  har   initiert  og   finansiert  prosjektet.  
Arbeidsperioden   var   februar   til   desember  
2015,  og   i   løpet  av  denne  tiden  har  prosjekt-
medarbeiderne   fått   verdifulle   innspill   av  
kollegaer   i   ulike   deler   av   prosessen:   Kaja  
Kollandsrud   (seniorkonservator   UiO  
Kulturhistorisk   museum/   arbeider   per   i   dag  
med   en   PhD   ved   UiO),   Bettina   Ebert  
(stipendiat,   konservering,   UiO),   Mille   Stein  
(malerikonservator/   seniorforsker   emerita),  
Eivind  Bratlie  (konservator  UiO  Kulturhistorisk  

museum),   Noëlle   Streeton   (første-
amanuensis   IAKH,   UiO),   Tine   Frøysaker  
(professor   ved   IAKH,   UiO),   Unn   Plahter  
(Professor   emerita,   UiO   Kulturhistorisk  
museum)  og  Boni  Wiik  (treskjærer).  
  

  
Bilde  1:  Middelalderskulpturene  fra  Gjerstad  kirke.  Foto  
tatt  på  atelieret,  etter  konservering.  Fotograf:  Birger.  R.  
Lindstad.  

Beskrivelse  av  originalt  utseende  
  
Det  høygotiske  krusifikset  kan  sammenlignes  
med  flere  andre  norske  krusifikser  fra  samme  
tid.  Det  er  mulig  at  det  opprinnelig  har  stått  i  en  
kalvariegruppe.   Korset   er   dessverre   tapt   og  
erstattet  av  et  svært  enkelt  furukors  av  ukjent  
dato.   Skulpturen   har   de   typiske   høygotiske  
trekkene   som   tornekronen,   forgylt   hår   og  
skjegg  og  et   stoffrikt,   imitasjonsforgylt   lende-
klede  med  dype   folder.  Samtidig  er  det  også  
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elementer   som   gjør   dette   krusifikset   anner-
ledes.   To   uavhengige   treslagsanalyser   viser  
bruk  av  asalslekten  (Sorbus)  eller  pæreslekten  
(Pyrus)   (Jernæs   2016:12).   Den   eneste   tre-
slekta  av  disse  som  er  nevnt   i  Plahters  gjen-
givelse   av   undersøkte   treslag   i   norske   tre-
skulpturer   fra   perioden   1100-1300,   er   ett  
tilfelle   av   rogn   (av   asalslekten)   benyttet   på  
krusifikset   i   kalvariegruppen   i   Rauland   kirke  
datert  til  ca.  1225  (Plahter  2014:323).  Ellers  er  
bruken  av  pære  nevnt   en  gang   i  Schneiders  
bok  om   treskulpturer   i  Köln-området   (Plahter  
2014:325).    
  
Under  Kristus’  fotsåler  samt  bak  på  ankelen  og  
foran  på  den  venstre  vristen,  er  det  rester  av  
metallbeslag   som   er   festet   med   små   stifter  
(bilde  2).3  Ved  analyse  med  XRF  viste  metallet  
innhold  av  sølv  som  hovedkomponent.  Disse  
fragmentene   kan   tolkes   som   rester   av  
krusifiksets   fottøy.   Gjennom   krusifiksets  
lansesår   har   blodet   to   farger;;   rødt   og   grønt,  
noe   som   heller   ikke   er   vanlig   å   se   på   et  
krusifiks.4  

  
Helgenskulpturene  er  skåret  i  eik  og  fremstiller  
to   kvinner   iført   (en   trolig   hvit)   kjole  med   sort  
kappe   med   forgylt   blomsterornamentikk.   De  
har  antagelig  hatt  hvitt  hode-  og  hakelin.  Fòr  til  
kappe  og  kjole  på  begge  skulpturer  har  frem-
stått  med  en  klar  blå  farge,  trolig  ved  bruk  av  
azuritt.  Den  ene  holder  en  bokpose  i  sin  ven-
stre   hånd,   mens   attributtet   i   høyre   hånd   er  
borte.5  Den  andre  figuren  holder  en  bok  i  sin  
  

venstre  hånd,  attributtet  i  høyre  hånd  mangler  
også.  Hvem  forestiller  disse  figurene?  Kan  det  
være  St.  Birgitta   og  hennes  datter  Katarina?  
Eller  kan  det  være  St.  Birgitta  og  St.  Anna?  Det  
tredje  og  mest  sannsynlige  alternativet  er  at  
begge  skulpturene  er  Birgittafigurer,  som  anta-
gelig  har  vært  plassert  i  hvert  sitt  helgenskap  
eller  alterskap.  
  
Historikk  
  
Opprinnelig  stod  det  en  stavkirke  i  Gjerstad  før  
det  ble  bygget  en  ny  kirke  i  1622.  Stavkirken  
vet  vi  ikke  så  mye  om,  men  de  tre  skulpturene  
er   beskrevet   som   sentralmotivet   i   1600-talls  
altertavlen   i   kirken   fra   1622   (Lidén,   Hoff   og  
Trædal  2003:119).  De  tre  skulpturene  har  spor  
etter   to   kampanjer   overmalinger,   og   det   kan  
spekuleres   i   at   det   kan   ha   blitt   utført   noe  
flikking  på  deler  av  deres  bekledning  i  denne  
perioden.   I   1871   ble   det   igjen   bygget   en   ny  
kirke,  og  da  plasseres  skulpturene  på  kirkens  
sørvegg   i   skipet   der   de   blir   frem   til   ombyg-
gingen   av   kirken   i   1956-67   (Litleskare   1932:  

69,76).   Med   en   ny  
kirke  og  ny  plassering  
i  1871  fulgte  det   trolig  
med   en   “oppussing”  
av   skulpturene   på  
samme   tidspunkt.   De  
ble   i   denne   perioden  
overmalt  og  forvandlet  
til   en   ny   gruppe,   en  
kalvariegruppe.   De  
mest   synlige   endrin-
gene   fra   denne   peri-
oden   er   spor   fra   blod  
på   tornekronen   som  
ble  dekket  med  en  helt  
grønn   tornekrone,  
samt  at  hår  og  skjegg  
ble   malt   brunt.   Både  
fòret   og   utsiden   av  
lendekledet   ble   malt  
rødt.   Fottøyet   vet   vi  
ikke   hvordan   kan   ha  
sett   ut   i   denne  

perioden.   Helgenfigurene   ble   omformet   til  
andre  fremstillinger  som  i  kildene  omtales  som  
Maria  og  Johannes  (Bendixen  1912:600-601).  
Begge   skulpturene   har   blitt   beskåret   rundt  
ansiktet  (bilde  3-4).  Vi  vet  ikke  med  sikkerhet  
hvorfor   dette   er   gjort.   Kan   det   ha   vært   for   å  
fjerne   spor   av   hakelinet   som   er   typisk   for  
helgenfremstillinger?  Maria-fremstillingen   fikk  
et  lysegrønt  hodelin  med  mørkegrønt  fòr.  All  
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bekledning,  kjole  med  kan-ter  og  kappe  med  
fòr,  ble  malt  blått.  Johannes-fremstillingen  fikk  
på   dette   tidspunktet   blått   hodelin   med   rødt  
hakelin.  Kappe  med  fòr,  ermer  samt  kjole  med  
fòr  ble  malt   rødt,  mens  kjoleermet  ble  kantet  
med  ny  forgylling.  Boken  og  skoene  var  røde  
på  dette  tidspunktet,  men  det  er  uvisst  når  det  
ble   utført.   Begge   helgen-skulpturene   fikk   ny  
oppmaling   av   øyne   og   de   fikk   kraftige   og  
markerte  øyebryn.  
  
Da   kirken   ble   bygget   om   i   1956-57,   ble  
skulpturene   demontert   og   sendt   til   Bergen  
museum  for  å  bli  avdekket.  Ved  avdekkingen  
fjernet  preparanten  ved  museet  all  overmaling,  
og   original   middelalderpolykromi   ble   igjen  
synlig  (Espevoll  1958).6  
  
Tilstand   2015   og   utført   konserverings-
arbeid  
  
Skadene   som   ble   funnet   på   alle   tre   skulp-
turene  kunne  ordnes  slik:  
-   Sprekker  i  treverket    
-   Løs   maling   (under   forsidebeskyttelse   fra  
1988,   samt   utenfor   forsidebeskyttet   om-
råde)  

-   Malingtap  ned  til  treverket    
-   Malingtap  ned  til  grundering    
  
Årsakene  til  disse  skadene  var:  
-   Dimensjonsendringer   grunnet   aldring   og  
klimatiske  svingninger  

-   Tidligere  avdekking  av  sekundær  bemaling  
(1956-57)   med   malingfjerner   og   skarp  
gjenstand   med   påfølgende   konsolidering  
av  malinglag  med  voks.  

Ved  sammenligning  er  det  tydelig  at  omfanget  
av   skader   fra   avdekkingen   på   helgen-
skulpturene   er   varierende.   Det   ser   ut   til   at  
malingfjerneren   har   fått   virke   lengre   på  
originalt  malinglag  på  krusifikset  og  på  helgen  
med   bokpose,   enn   på   helgen  med   bok.   Det  
kan  være  flere  årsaker  til  dette:    
  
-   Ulike  personer  har  avdekket  
-   Preparanten   begynte   på   helgenen   med  
bokpose,  og  fikk  etter  hvert  bedre  teknikk  

-   En  kombinasjon  av  overnevnte  
  
I   tillegg   til   nevnte   skader,   var   skulpturene  
dekket   av   støv   og   smuss.   Lendekledet   på  
kristusfiguren  har  en  brunlig  farge  på  grunn  av  
at   sølvfolien   har   korrodert   og   den   opprin-
nelige  harpiks/  oljelasuren  over  sølvfolien  var  
slitt  bort.  
  

Mange   ulike   konsolideringsmidler   ble   testet.  
Løs   maling   på   kristusfiguren   ble   punkt-
konsolidert  med  størlim  i  en  konsentrasjon  på  
3   %.   Det   var   mye   forsidebeskyttelse   fra   til-
standsregistreringen  utført  i  1988.  Flere  steder  
var   det   utfordrende   å   starte   konsoliderings-
arbeidet  siden  det  var  en  mengde  løs  maling  
som  hadde  mistet  sin  plassering  under  gam-
mel  forsidebeskyttelse.  Ved  store  takformede  
oppskallinger  på  kristusfiguren  kunne  det  også  
være   svært   utfordrende   å   få   plass   til   alle  
malingflak,  slik  at  hvert  flak  fikk  god  nok  heft  til  
underlaget.  Dette  ble  løst  ved  at  noen  flak  ble  
løftet  av,  beskåret   langs  kantene  og   limt   fast  
på   rett  sted.  Dette  var  et   tidkrevende  arbeid,  
men   nødvendig   for   å   oppnå   et   godt   konsoli-
deringsresultat.  Hele  kristusfiguren  ble  renset  
for  overflatesmuss  ved  bruk  av  saliva.  Korro-
sjon  fra  sølvet  var  lett  løselig  ved  bruk  av  fukt.  
Det   var   ikke   ønskelig   å   fjerne   korrosjon   på  
grunn   av   det   tynne   laget   som   er   igjen   av  
sølvet.  Derfor  ble   lendekledet   renset   for  støv  
kun  med  en  pensel  og  bruk  av  støvsuger.  
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Bilde   3:   Detalj   av   helgen   med   bokpose.   Foto   tatt   etter  
konservering.  Fotograf:  Birger.  R.  Lindstad.  
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Bilde   4:  Detalj   av   helgen  med  bokpose.  Foto   tatt   etter  
konservering.  Fotograf:  Birger.  R.  Lindstad.  

Begge   helgenfigurene   ble   konsolidert  med   4  
%   Paraloid   B72   i   metoksypropanol.   Dette  
fungerte   godt,   bortsett   fra   i   enkelte   områder  
med  tykkere  og  sprø  malingslag.  Her  ble  det  
konsolidert   med   Lascaux   Medium   for  
Consolidation.   Våtrens   ble   utført   med   fuktig  
bomullspinne  og  tørrens  ble  utført  med  en  myk  
pensel.  Overflødig  voks  som  lå  i  fordypninger  
og  folder  ble  fjernet  med  skalpell.    
  
Helgenene   hadde   flere   kompakte,   brune  
retusjer  som  var   lettløselige   i  en  blanding  av  
aceton  og  etanol.  Noen  overmalinger   dekket  
forgyllingsdekor   på   de   sorte   kappene   og   det  
var  derfor  ønskelig  å  fjerne  dem  og  å  retusjere  
på  nytt.    
  
Hensikten  med  retusjering  av  skulpturene  var  
å   dempe   sekundære   tilføyelser   og   i   størst  
mulig  grad  fremme  den  originale  polykromien  
i  den  grad  det   lot  seg  gjøre.  Det  ble  retusjert  
med  akvarell.  Der  det  med  sikkerhet  har  vært  
mulig   å   anslå   original   farge,   har   skulpturene  
blitt   retusjert   til   omkringliggende   original  
maling,   men   med   nåværende   utseende.  
Årsaken   til   skadene   er   ulik,   og   det   har   vært  
dertil  ulik  tilnærming  til  retusjering.  Skader  ned  
til  treverket  har  primært  ikke  blitt  retusjert  med  

unntak   av   de   mest   vitale   områdene,   som   i  
ansiktene.  De  mest  skjemmende  skadene  ned  
til  grunderingen  ble  også  retusjert.  Der  det  har  
vært   tvil   angående   original   farge,   som   for  
eksempel   i   de   hvite   kjolene   på   begge  
helgenene,   så   har   det   ikke   blitt   retusjert   i  
skadeområdene.    
  
Når   det   gjelder   skader   i   overmalte   områder,  
har  det   ikke  vært  ønskelig  å   retusjere   til  den  
sekundære   fargen,   selv   om   denne   er   mest  
fremtredende.  Et  eksempel  på  dette  er  fôret  på  
kappen  på  begge  helgenene.  Opprinnelig  har  
de  hatt  en  klar,  dyp  blå  farge.  Selv  om  det  er  
lite   igjen   av   original  maling   og  mye   igjen   av  
lyserød   (1.   generasjons)   overmaling,   så   har  
skjemmende   skader   blitt   retusjert   til   original  
blå  farge.  Strekretusjene  som  ble  påført,  følger  
skulpturens   form,  men   holder   i   hovedsak   en  
vertikal  retning.  
  
Veien  videre  
  
Arbeidet   med   de   tre   middelalderskulpturene  
har   resultert   i   mange   spørsmål.   Per   i   dag  
arbeides   det   med   tre   artikler   som   bygger  
videre   på   dette   prosjektet.   Målet   er   å   øke  
kunnskapen   om   skulpturene   og   om   men-
neskers  forhold  til  middelalderens  kirkekunst.  
Vi   ønsker   også   at   videre   arbeid   vil   sette  
skulpturene   inn   i   en   større   kontekst   slik   at  
resultatet  kan  bidra  med  kunnskapsøkning  ut  
over   dette   prosjektet.   Artiklene   skrives   i  
samarbeid   med   malerikonservator   Karen  
Mengshoel   (artikkel   1)   og   kunsthistoriker  
Elisabeth  Andersen  (artikkel  2  og  3).  
  
Artikkel   1   handler   om   retusjering   av   middel-
alderkunst:   Hva   er   tankene   bak   en   retu-
sjeringsstrategi?   Hvordan   blir   møtet   mellom  
teori   og   praksis   når  man   skal   retusjere?  For  
hvem   retusjerer   vi?   Retusjeringsarbeidet   i  
dette  prosjektet  brakte  frem  mange  tanker,  og  
vi   problematiserte   beslutningsprosessene   i  
større  grad  enn  vanlig.  Resultatet  ble  dialoger  
med  kollegaer  innenfor  og  utenfor  NIKU.  Vi  ser  
tilbake   i   retusjeringshistorien   med   utgangs-
punkt  i  flere  retusjeringsarbeider  som  er  utført,  
blant   annet   dette   prosjektet.   Med   dette  
fundamentet   ser   vi   fremover   hvor   veien   går  
videre.  
  
Artikkel   2   handler   om   Gjerstadskulpturenes  
endringshistorikk.   Ved   å   benytte   undersøk-
elses-   og   analyseresultater   gjort   ved   NIKU   i  
2015  samt  gamle  fotografier  og  beskrivelser  
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skal   artikkelen   resultere   i   digitale   visualiser-
inger  av  skulpturene.  Det  vil  bli  laget  todimen-
sjonale   rekonstruksjoner   av   skulpturene   fra  
det   tidspunktet  da  de  var  en  eklektisk  samlet  
middelaldergruppe  (trolig  etter  1450),  og  etter  
overmalingen  i  1870  da  de  to  helgenskulptur-
ene   fikk   nye   roller   og   de   samlet   sett   ble  
fremstilt  som  en  kalvariegruppe.  
  
Artikkel   3   tar   for   seg   helgenskulpturenes  
identitet  og  endringshistorikk.  Hvordan  så  figu-
rene  opprinnelig  ut?  Hvilket  grunnlag  har  vi  for  
å   kunne   si   noe   om   hvem   skulpturene   fore-
stiller?  Gjennom  komparativ  analyse  av  sam-
tidig  materiale,  fra  en  tid  da  Birgittakulten  var  
på  sin  høyde  i  Norge,  vil  vi  argumentere  for  at  
en   av   figurene   forestiller  St.  Birgitta.  Her   blir  
også   helgenfigurenes   middelalderske   utse-
ende  gjengitt  som  digitale  visualiseringer.  
  
Atter   flere   spørsmål   står   ubesvart,   som   for  
eksempel  mer   kunnskap   om   rester   av  mulig  
fottøy  på  krusifikset.  Vi  vet  om  bemalt  fottøy  på  
krusifikser   (eksempelvis   Dal   krusifikset   som  
befinner  seg  i  Oldsakssamlingen,  datert  1250-
60).   Dersom   noen   av   Norske   Konserves’  
lesere  har  innspill  til  fottøy  på  krusifikser,  tar  vi  
gjerne  imot  tips!  
  
Noter  
  
1Datering   av   krusifikset:   von   Achen   2015:pers.  
komm.;;   Andersen   2015:   pers.   komm.;;   Blindheim  
1986:145;;  Lidén,  Hoff  og  Trædal  2003:119;;  Hovda-
Johannesen  1988.  Datering  av  de  to  helgenskulp-
turene:  Andersen  i  Jernæs  2016:10.  
  
2Analyser   som   ble   gjennomført   og   grunnlag   for  
uttalelser  om  original  polykromi  er  treslagsanalyse,  
røntgen  og  XRF-analyser  og   tverrsnitt  av  maling-
lag.  
  
3Lignende   plassering   av   små   stifter   er   funnet   på  
krusifikset  fra  Kvikne  kirke,  datert  til  omkring  1200.  
  
4Tverrsnitt  viser  at  det  en  grønn  lasur,  men  det  er  
ikke   utført   en   pigmentanalyse.   Det   kan   ha   vært  
blått   opprinnelig,   men   blått   i   olje   kan   med   tiden  
fremstå   mer   varm   og   transparent   grunnet   oljens  
fargeendringer   (Plahter   2004:87),   for   i   Johannes-
evangeliet  (Joh  19:34)  står  det  følgende:  “Men  en  
av   soldatene   stakk   ham   i   siden  med  et   spyd,   og  
straks   kom   det   ut   blod   og   vann”   (Andersen  
2016:pers.  komm.)  

5Et  posebind  eller  en  posebok  er  en  type  bokbind  
som  ble  benyttet  i  Europa  i  perioden  1400-1600.  
  
6En   preparant   var   en   museumsinstitusjons  
altmuligmann  uten  spesialutdannelse  (Kollandsrud  
1994:106).  
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Challenges  of  cross-disciplinary  work  
–  an  insider’s  view    
  
  
  
Susan  Braovac  
Museum  of  Cultural  History,  University  of  Oslo  (KHM)  
susan.braovac@khm.uio.no  
  
  
At  last  year’s  annual  NKF-N  meeting,  we  were  given  the  opportunity  to  present  the  Saving  Oseberg  
(SO)  research  project,  which  was  established  in  2013  at  KHM.  Our  presentations  were  summarized  
in   the   following   issue   of  Norske   Konserves   journal   (Aasen   2015).   A   few   months   later,  Norske  
Konserves  approached  me  about  a  contribution  presenting  results  from  my  recently  defended  PhD  
thesis  “Alum-treated  wood.  Material  characterization  –  a  case  study  of  the  Oseberg  finds”.    
  
However,  “results”  are  only  a  part  of  the  huge  learning  experience  I  have  just  undergone.  One  can  
read  journals  for  some  of  the  results,  but  stories  about  the  process  of  obtaining  them  are  generally  
never  told.  Not  only  were  there  challenges  in  gaining  access  to  instruments  –  as  I  needed  those,  
which  were  found  in  laboratories  outside  of  KHM  –  but  also  in  interpreting  data,  and  in  communicating  
with  the  various  scientists  I  met  along  the  way.    
  
My  experiences  are  not  unique  -  but  rather  reflect  what  it  means  to  do  conservation  research.  And  it  
is  for  these  reasons  that  I’d  like  to  share  them,  both  the  small  victories  and  –  at  times  overwhelming  
–  challenges  involved.    
  
How  it  all  started     
  
Getting   the  opportunity   to  study  alum-treated  
wood  in  greater  depth  was  almost  unthinkable  
prior  to  the  formalization  of  my  PhD  proposal  
at   the  School  of  Conservation,  Copenhagen,  
in   August   2010.   This   step   could   only   have  
been   realized   with   massive   encouragement  
from  two  key  figures  at  KHM:  chemist  Hartmut  
Kutzke,   and   former   Head   of   conservation,  
Anne  Sommer-Larsen.  Until  then,  I  had  been  
undertaking   research   alongside   other  
museum  duties.  Although  my  PhD  work  was  
also  carried  out  part-time,  now  it  was  at  least  
scheduled  and  deliberate.    
  
By  2008  we  knew  degradation  was  due  to  the  
alum  treatment  itself.  However,  I  still  had  many  
questions:  How  had  the  wood  degraded?  How  
was  degradation  reflected  at  the  cellular  level?  
Why   did   we   observe   such   differences   in  
condition  among  alum  treated  objects?  What  
are   the   best   preservation   conditions   for   this  
type  of  material?  Can  we  actually  reconserve  
the   objects?   Previous   research   on   this  
material  did  not  fully  answer  these  questions.  
I  tried  to  touch  on  all  of  these  questions  in  my  

PhD   work,   with   greatest   focus   on   chemical  
characterization  of  the  wood.  
  
Although   the   Department   of   Conservation  
Studies  in  Oslo  generously  allowed  me  to  use  
their   infrared   spectrometer   for   infrared   (IR)  
analyses   and   KHM’s   Conservation   Depart-
ment  was  equipped  with  a  scanning  electron  
microscope   (SEM)   and   a   climate   chamber,   I  
had   to   go   elsewhere   to   find   answers   to   my  
questions:   Austria,   Italy,   Germany   and  
Switzerland.    
  
The  journey  begins  
  
I  started  my  European   tour  at   the  Institute  of  
Chemical   Engineering,   Vienna   University   of  
Technology  in  2010,  where  I  spent  two  weeks  
in   November   devoted   to   learning   about   wet  
chemical   analyses   of   wood.1   I   joined   wood  
chemists   in  analyzing  samples   from  both   the  
Oseberg   ship   and   from   alum   treated   woods  
using  established  quantitative  methods,  where  
the   lignin   and   holocellulose   (cellulose   and  
hemicellulose)   fractions   were   separated  
chemically  and  the  holocellulose  analyzed  by  
gas  chromatography  with  a  flame  ionization    
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detector   (GC-FID).   It   was  my   introduction   to  
wood  analysis  using  complex  techniques.  The  
procedure   took   several   days   to   complete.  
Wood  samples  from  the  Oseberg  ship  –  which  
were   possible   to   analyze   in   this  way   –  were  
relatively   well   preserved,   however   both  
cellulose   and   hemicellulose   were   slightly  
degraded,   as   expected   in   archaeological  
woods.  Analysis  of   the  alum  treated  samples  
was   not   successful,   as   the   alum   salts  
interfered   with   a   part   of   the   procedure.2  
Results   were   presented   at   the   European  
Workshop   on   Cultural   Heritage   Preservation  
conference   in   Berlin   in   2011   (Braovac   et   al.  
2011).    
  
In   Vienna   I   also   received   a   crash   course   in  
principal  component  analysis  (PCA).  PCA  is  a  
common   statistical   method  
used   to   compare   different  
samples,  and   is  one  way   to  
compare   IR   spectra.   After  
returning  to  Oslo,  I  promptly  
bought   the   software   and  
used   it   to   clas-sify   infrared  
spectra   of   Oseberg   woods,  
along   with   recently   exca-
vated  archaeological  woods.  
I  could  see,  for  instance,  that  
IR   spectra   could   be  
separated   by   increasing  
degradation,  represented  as  
increasing  oxidation  of  wood  
polymers.  
  
Back  in  Oslo,  early  in  2011,  I  
set   up   climate   chamber  
experiments,   which   would  
run  over  one  year.   I   investi-
gated   moisture   uptake   of  
different   wood   samples   –  
fresh,  archaeological,  recen-
tly   alum   treated,   alum  
treated   from   Oseberg   and  
alum/glycerol   treated   samp-
les  donated  from  the  National  
Museum   in   Denmark.   Not  
surprisingly,   the   most   mois-
ture   sensitive   samples   by   far   were   alum/  
glycerol  treated  woods.  However,  the  second  
greatest  moisture  uptake  was  found  in  woods,  
which  had  not  been  treated  at  all  (freeze-dried  
samples).  Alum  treated  samples  showed  least  
response,  meaning  that  the  alum  salt  actually  
dampens  moisture  uptake.  However,  we  also  
knew  –  through  X-ray  images  of  alum  treated  
fragments  –  that  alum  salts  were  not  evenly    

distributed   inside   the  wood.  Water   uptake   in  
alum-treated  wood  was  due   to  adsorption  by  
the   wood   itself.   Thus,   the   importance   of  
maintaining  a  stable  climate   for  alum   treated  
woods  was  not  due   to   the  alum  salt’s  affinity  
for   water   –   as   we   previously   believed   –   but  
rather  due  to  degraded  wood’s  affinity  for  it.    
  
July  2011,  I  returned  for  a  two-week  stay  at  the  
Paul  Scherrer  Institute  (PSI),  in  Switzerland  to  
work   on   tomography   data   that   we   had  
previously  acquired   in  2009  and  2010  at   the  
NEUTRA   (neutron   imaging,   1   week)   and  
TOMCAT  (x-ray  microscopic  imaging,  3  days)  
beamlines,   respectively.3   Synchrotron   work  
was  a  new  world  for  me.4  Synchrotron  facilities  
are   spread   around   the   world,   and   research  
institutions  can  apply  for  “beamtime”  at    

particular  analytical  stations  (“end  stations”).  If  
approved,   time  at   the  end  station   is  granted.  
“Beamtime”  means  using  the  beam  around  the  
clock.   It   includes   training   to   use   the  
instrument,  and  guidance  along  the  way  from  
the   beamline   scientist   –   all   without   charge.  
After  initial  training,  your  team  is  left  to  its  own  
devices   to   carry   out   experiments.   This   was  
rather   shocking   to   me   –   multi   million   Euro  
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Figure  1:  X-ray   tomographic   image  of  an  alum-treated  sample   from  Oseberg.  The  
bright  areas  are  alum  salts.  The   thin  grey   lines  are   (degraded)  wood  cells.  Photo:  
Susan  Braovac.  
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equipment  was  left  in  our  hands.  I  made  sure  
I  took  detailed  notes.  
  
The  tomographic  data  of  the  Oseberg  samples  
was  extremely  interesting,  especially  that  from  
TOMCAT  (x-rays).  For  the  first  time  we  could  
see   the   distribution   of   alum   salts   within   a  
volume  of  space  (figure  1).  Although  the  SEM  
can  achieve  greater  magnification,  it  is  only  a  
surface  technique.    
  
In  September  2012,  I  spent  one  month  at  the  
Chemical   Science   for   the   Safeguard   of  
Cultural   Heritage   Group,   Department   of  
Chemistry  and  Industrial  Chemistry,  University  
of  Pisa.  The  aim  was  to  carry  out  pyrolysis-gas  
chromatography/mass   spectrometry   (Py-
GC/MS)   analyses   on   a   set   of   Oseberg  
samples  (alum  treated  and  not  alum  treated).  
This  semi  quantitative  technique  is  very  useful  
for  analyzing  large  molecules,  as  they  can  be  
broken  down  at  600˚C  (without  oxygen)  –  in  a  
predictable  way  –  in  the  pyrolyzer.  The  small  
fragments  are  separated  along  the  chromato-
graphic   column,  where   they   are   further   frag-
mented  within  the  MS  unit,  which  enables  their  
identification.  
  
Py-GC/MS  gives  proportions  between  the  two  
major   wood   fractions:   holocellulose   (H)   and  
lignin  (L).  Since  archaeological  wood  often  has  
less  H  than  L,  as  the  holocellulose  fraction  is  
preferentially  degraded  during  burial,   the  H/L  
ratio   gives   an   indication   of   its   state   of  
preservation.   In   the  case  of   the  alum  treated  
Oseberg   samples   analyzed,   there   was   very  
little   carbohydrate,   making   the   H/L   ratio  
extremely  low.  This  confirmed  my  IR  results.    
  
Furthermore,   Py-GC/MS   gives   interesting  
information   about   the   lignin   units.   However,  
Py-GC/MS   analyses   identified   up   to   120  
compounds   in   each   sample,   most   of   which  
were   lignin  derived.  This   is  an  overwhelming  
number  of  components,  which  demanded  they  
be   grouped   in   such   a   way   that   trends   were  
possible  to  reveal.  To  deal  with  this,   I   looked  
into   the  soil  science   literature  as  many   lignin  
breakdown  products  are  also  formed  in  soils.  I  
was   inspired.   By   transferring   similar   logic   to  
group   our   samples,   and   through   further  
refinement  by  my  Pisa  colleagues,  we  ended  
up  with   six   lignin   groups.   This   allowed   us   to  
compare   different   extents   of   degradation  
among   samples   (Braovac   et   al.   2016).   This  
exemplifies  the  types  of  fruitful  discussions  we    

had,  which  would  not  have  occurred  had  I  not  
immersed   myself   in   the   method,   and  
suggested   alternative  ways   of   looking   at   the  
data.  
  
In   the   Oseberg   samples,   we   could   see  
unusually  high  amounts  of  oxidized  lignin  units  
(up  to  90  %  were  oxidized  to  acids,  whereas  
this   is   normally   only   1-2   %   in   fresh   wood).  
Could  this  be  “real”?  We  had  extensive  email  
discussions   about   the   results.   Could   the  
inorganic   content   (alum,   in   addition   to   iron,  
copper   etc.)   have   affected   the   results?   To  
check,   the   analyses   were   repeated   after  
washing   the   samples   with   distilled   water   to  
remove   as   many   water   soluble   salts   as  
possible.   The   results   were   more   or   less   the  
same,   indicating   that   although   it   couldn’t   be  
ruled  out  completely,  they  compared  well  with  
the   infrared   analyses,   which   had   not   been  
subjected   to   high   temperatures.   This   also  
correlated   well   with   the   colour   of   the   wood,  
where   darker   wood   was   more   degraded  
(powdery).   Thus,   the  Py-GC/MS   results   also  
increased   my   understanding   of   macroscopic  
differences,  which  is  useful  when  undertaking  
object  surveys.  
  
In  June  2013,  I  spent  two  weeks  at  the  Institute  
for  New  Materials,  in  Saarbrücken,  Germany  –  
to   test   a   new   silane   based   polymer   on  
archaeological  wood.  Here  it  was  challenging  
to   explain   how   conservation   differs   from  
industry  –   time  for   treatments  do  not  have  to  
be   rushed,   and   standard   steps   had   to   be  
modified   for   our   use.   The   results   were  
promising,  but  required  far  more  testing  before  
knowing   if   this  was  a  viable   treatment.  While  
there,   I   also   delivered   some   samples   for  
quantitative   metal   elemental   analyses   using  
inductively   coupled   plasma   absorption  
emission   spectroscopy   (ICP-AES).   I   had  
previously  tried  to  do  this  in  Oslo,  but  did  not  
manage  to   find  an  available   instrument.   ICP-
AES  was  vital,  as   it  complemented   the  other  
chemical   analyses,   widening   my   picture   of  
understanding.  Results  partially  explained  the  
variable  state  of  preservation  of  the  collection.  
The  greatest  correlation  with  the  wood’s  state  
of  preservation  was  found  to  be  with  the  iron  
content.  Unfortunately,  I  could  not  analyze  as  
many  samples  as   I  would  have   liked,  due   to  
high  demands  on  the  instrument,  so  I  did  not  
receive   a   wealth   of   data.   However,   it   was  
enough   to   establish   general   trends,   which  
would   be   investigated  more   closely   in   future  
analyses.  
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Summary  and  final  thoughts  
  
Thus,  the  results  of  the  long  journey  described  
above,  can  be  summarized  in  the  following  few  
sentences.  The  morphological  analyses  (x-ray  
tomographic   microscopy   and   SEM)   showed  
uneven  distribution  of  alum  even  at  the  cellular  
level   and   that   the   cellular   structure  was   (not  
surprisingly)  highly  degraded.  Moisture  uptake  
experiments   demonstrated   that   the   wood   in  
alum-treated  samples  is  far  more  sensitive  to  
moisture  than  alum  salts  and  for   this  reason,  
relative  humidity   (RH)  should  be  kept  stable.  
Chemically,   the   Oseberg   samples   are  
unusually   highly   oxidized   (as   shown   by   Py-
GC/MS   and   IR)   due   to   the   alum   treatment  
itself,   but   also   likely   due   to   the   catalytic  
degradation  effected  by   iron   (shown  by   ICP-
AES).  Different  amounts  of  iron  likely  account  
for  the  variety  of  preservation  levels  observed.    
Although  the  pieces  of  the  puzzle  are  coming  
together,  there  is  a  long  way  to  understanding  
the   exact   role   of   iron,   and   of   other   metals  
present   in   the   wood.   The   role   of   linseed   oil  
(applied   to   many   alum-treated   objects)   also  
must   be   investigated.   These   questions   are  
being   dealt   with   by   other   group  members   in  
SO.    
  
Finally,   this   journey  would  not   have  been  as  
giving  if  it  were  not  for  the  unforgettable  people  
I   met   along   the   way   –   scientists   who   were  
incredibly  generous  with  their  knowledge  and  
time.   Despite   extensive   travelling,   it   was   a  
rewarding   experience   to   be   integrated   into  
their   labs.   Although   I   did   not   carry   out   all  
analyses  myself,  I  was  heavily  involved  in  the  
interpretation   of   all   results.   This   aspect   was  
extremely   time   consuming,   but   worthwhile.  
Understanding  the  advantages  and  limitations  
of  each  method  not  only  allowed  me  to  get  a  
feel   for   the   data,   it   also   allowed   for   many  
fruitful   discussions   with   my   colleagues,   the  
chemists.  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  
  

Notes  
  
1Short   term  Scientific  Mission   (STSM)   funded   by  
COST   Action   FP0802   “Experimental   and  
Computational   Microcharacterization   Techniques  
in  Wood  Mechanics”.  The  three  week  stay  was  at  
two   Institutes:   Chemical   Engineering   and   Civil  
Engineering   at   TU-Wien.   Only   work   at   Chemical  
Engineering  is  mentioned  here.  Recently  TU-Wien  
underwent  reorganization,  and  these   institutes  no  
longer  exist  as  named  here.  
  
2Frustratingly,  future  analyses  would  reveal  similar  
difficulties   analyzing   alum   treated   wood,   which  
generally   do   not   fit   well   with   standard   analyses.  
Alum  treated  woods  are  “messy”  samples,  as  they  
are  complex  mixtures  of  wood,  metals,   and  alum  
salts   that   can   interfere   with   standard   analytical  
procedures.   One   must   take   great   care   in  
interpreting  results.  
  
3Neutrons  are  not  generated   in  synchrotrons,  but  
rather  in  a  neutron  spallation  source.  PSI  has  both  
facilities.    
  
4The  advantage  of  synchrotron  radiation  over  that  
from   conventional   instruments   is   the   high  
resolution  achievable,  since   the  beam   is  possible  
to   focus   to   tiny   spots   (micrometer   range),   much  
smaller   than   is   possible   on   conventional  
instruments   (millimeter   range).   This   allows   for  
analyses   on   small   sample   areas,   which   is  
especially  useful  in  heterogeneous  materials,  such  
as  alum  treated  wood.  
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29.   Januar   2016   fant   årets   22.   Picture   Meeting   sted   i   Amersfoort,   Nederland.  Picture   Meeting-
møtene   arrangeres   av   Rijksdienst   voor   het   Cultureel   Erfgoed   (RCE)   som   er   det   nederlandske  
institutt   for   kulturminnevern.1   Møtene   skal   inspirere   til   formidling,   diskusjoner   og   utveksling   av  
kunnskap  og  er  beregnet  for  konservatorer,  kunsthistorikere,  forskere,  oppdragsgivere  og  alle  andre  
interesserte.  Årets  tittel  var  Show  and  tell:  practical  paintings  conservation  issues.   I  alt  ble  tretten  
bidrag  presentert:  seks  malerikonservatorer  skildret  egne  erfaringer  fra  praktiske  utfordringer  i  yrket.  
I  de  andre  fem  innleggene  ble  det  presentert  nye  materialer,  forsknings-  og  PhD-prosjekter,  samt  
studentprosjekter.  Foredragene  ble  holdt  på  engelsk  og  arrangementet  var  godt  besøkt  med  rundt  
100  deltakere,  disse  var  hovedsakelig  fra  Nederland.  
  
Praktiske   utfordringer   i   malerikonser-
vering  
  
Marjan   de   Visser   (Restauratieatelier   Marjan  
de   Visser)   er   privatpraktiserende   og   har  
behandlet  flere  malerier  av  den  nederlandske  
maleren   Kees   van   Bohemen   som   er   i   privat  
eie.   I   flere   av   van   Bohemens   malerier   fra  
1960-tallet  kunne  hun  observere  oppskallinger  
i  de  hvite  fargelagene.  Disse  måtte  konsolider-
es   gjentatte   ganger,   da   oppskallingene   kom  
tilbake  over  tid.  De  Visser  utprøvde  ulike  kon-
solideringsmidler  og  konsulterte   flere  eksper-
ter,  deriblant  Richard  Wolbers.  For  bedre  for-
ståelse  for  delamineringshastigheten  har  hun  
foreslått  malerienes  eier  passiv  konservering  i  
form   av   periodisk   overvåkning   og   fotodoku-
mentasjon  med  høyoppløselige  bilder.    
  
Magdalena   Brela   og   Beatriz   Lorente   (begge  
Studio  Redivivus)  fortalte  om  sine  utfordringer  
ved  å  lage  rekonstruksjoner  av  fem  Concetto  
Spatziale,  Atessi  kunstverk  av  Lucio  Fontana.  
Begge   fremhevet   nytten   av   å   lage   rekons-
truksjoner  for  bedre  forståelse  av  kunstnerens  
teknikk  og  materialbruk.  
  
Gwendolyn   P.   Boevé-Jones’   (Studio  
Redivivus)  innlegg  var  “Getting  the  Picture:  

Process   and   Decision   Making   with   some  
modern   and   contemporary   artworks   from  
Museum   Boijmans   van   Beuningen   including  
Rothko,  Warhol  and  Kiefer”.  Som  privatprakti-
serende  understrek  hun  fordelen  ved  å  jobbe  
med  en  samling  over  flere  år.  Dette  ga  henne  
muligheten  til  å  revurdere  og  kontrollere  egne  
behandlinger   og   ved   noen   tilfeller   til   å   være  
mer   restriktiv.   Også   ved   oppgaver   knyttet   til  
utlån  er  det  en  stor   fordel  å  kunne  bygge  på  
tidligere  erfaringer,   for  eksempel   i  samarbeid  
med  kunsttransportfirmaer.  
  
Julia  van  den  Burg  (privatpraktiserende  /RCE)  
beskrev  hvordan  hun  testet  ulike  metoder  for  
å  konsolidere  matt  og  pulveriserende  fargelag  
med  JunFunori  i  to  case-studier.  
  
Carol  Potasch   (Mauritshuis)   gav  et   innblikk   i  
utfordringene   ved   retusjering   av   Rembrandt  
van  Rijns  Saul   and  David.   Blant   annet   laget  
konservatorene   stempler   med   lerretsavtrykk  
for  å  etterligne  teksturen  til  omliggende  farge-
lag  i  nye  kittinger.  
  
Hubert   Baija   (Rijksmuseum)   presenterte   et  
pågående  prosjekt  om  moderne  materialer  og  
metoder  som  benyttes  til  forgylling  av  listverk  
og  pynterammer.  
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Nye  forskningsprosjekter  
  
Møtets   moderator   og   senior   konserverings-
forsker   ved   RCE,   Klaas-Jan   van   den   Berg,  
informerte   oss   om   at   tidsskriftet   Technische  
Mitteilungen  für  Malerei  (1884-1943)  fra  KEIM  
er  nå  tilgjengelig  på  nettet.2  Videre  presenterte  
han   et   nytt   forskningsprosjekt   ved   RCE,  
Programma   Erfgoed   Moderne   Tijd,   som   har  
som  mål  å  forbedre  rensing  og  konsolidering  
av   matte   og   pulveriserende   malingslag   ved  
hjelp  av  naturvitenskapelige  undersøkelser  og  
ved  å  opprette  en  fenomenologisk  database.  
  
Pågående  EU-prosjekter  inkluderer:  
  
•   Cleaning  of  modern  oil  paints.3    
•   NanoRestArt   fokuserer  på  nanoteknologi  

og   samtidskunst   og   har   som   mål   å  
utforske  og  utvikle  nanoprodukter  for  bruk  
i  konserveringsfaget.4  

•   Integrated   Platform   for   the   European  
Research   Infrastructure   ON   Culture  
Heritage   (IPERION   CH)   er   rettet   mot   å  
sammenligne  effektene  av  fernissrensing  
med   løsemidler,   laserrensing   og   meka-
nisk  rensing.5  

  
Nye  PhD-prosjekter  
  
Under   møtet   ble   også   to   nylig   oppstartede  
PhD-prosjekter   innen  malerikonservering  ved  
Netherlands  Institute  for  Conservation,  Art  and  
Science  (NICAS)  presentert.    
  
Lise  Steijn  (RCE/Universitetet  i  Amsterdam)  er  
knyttet   til   Cleaning   of   modern   oil   paints  
prosjektet   og   skal   forske   på   nedbrytnings-
fenomener   i   moderne   oljemalerier   som   om-
fatter  dryppende,  flassende  og  pulveriserende  
malingslag,  hinner  som  dannes  på  overflaten,  
patina,  utblomstring  (efflorescens)  og  følsom-
het   ovenfor   løsemidler.   Som   metodologi  
nevnte   hun   å   etablere   etiske,   materielle   og  
praktiske  begrensninger.  Hun  oppfordret  del-
takerne   til  å   ta  kontakt  med  henne  hvis  man  
stod   ovenfor   slike   problematikker   ved  
moderne  oljemalerier.    
  
Det   andre   PhD-prosjektet   handler   om   ulike  
typer  titanhvitt  og  ble  presentert  av  Birgit  van  
Driel   (Rijksmuseum/RCE/TUD   Delft).   Slike  
pigmenter   inneholder   titandioksid   (TiO2)   som  
finnes   i   to   ulike   krystallinske   modifikasjoner:  
rutil  og  anatas.  Sistnevnte  form  av  pigmentet  
er  ustabilt   i  den   forstand  at  det  er  mer  utsatt  
for   nedbrytning   og   dannelse   av   sinksåper.  

Ifølge  Van  Driel  skjer  nedbrytningsprosessen  
sakte   og   skyldes   hovedsakelig   lys   (fotokata-
lyse).  Målet  er  å  analysere  200  malerier  fra  det  
20.   århundre  med   røntgenfluorescens   (XRF)  
og  lage  en  database  over  resultatene.    
  
Nye  materialer  innen  malerikonser-vering  
  
Kathrin  Kirsch  (Restauratieatelier  Amsterdam)  
fortalte   entusiastisk   om   bruk   av   Evolon,   en  
ikke-vevet  mikrofiberklut  som  har  høy  absorp-
sjonsevne,   gode   håndteringsegenskaper,   er  
resistent   mot   løsemidler   og   kan   vaskes   og  
gjenbrukes.6  Evolon  kan  anvendes   til  mange  
formål   innenfor   konservering:   til   avstøving,  
innpakking,  som  støttemateriale  og  til  ferniss-
rensing  (i  form  av  en  løsemiddel-kompress).  
  
Studentpresentasjoner  
  
Presentasjonene   til   Maranthe   Lamers   og  
Laura   Raven   er   også   verdt   å   trekke   frem.  
Konserveringsstudiet  i  Nederland  er  bygd  opp  
slik   at   studentene   har   to   opplæringsår   etter  
masterstudiet.   Det   første   året   utplasseres  
maleristudentene   ved   Stichting   Restauratie  
Atelier  Limburg  (SRAL)  og  det  andre  året  ved  
et   kunstmuseum   i  Nederland  eller   i   utlandet.  
Begge   fore-dragsholdere   er   i   det   siste   opp-
læringsåret,   Lamers   er   utplassert   ved   Van  
Gogh   Museum   og   Raven   er   utplassert   ved  
Rijksmuseum,   og   de   presenterte   hvert   sitt  
tremånedlige  forskningsprosjekt.    
  
Lamers   prosjekt   var   knyttet   til   IPERION  CH.  
Hun   utførte   fernissrensetester   på   et   test-
maleri,   en   kopi   laget   av   kunsthistorikeren  
Ernst  van  de  Wetering   i  1962.  Rensetestene  
ble   gjort   med   løsemidler   på   bomullspinne,  
løsemiddelgeler   og   -kompresser.   Rense-
resultatene   ble   vurdert   visuelt:   både   under  
mikroskopet  og  med  SEM-EDX.  
  
Raven   undersøkte   tre   tverrsnitt   fra   Piet  
Mondriaans   maleri   Composition   with   Colour  
Planes   4   (1917).   Maleriet   kan   ikke   utstilles  
lengre   fordi   fargelagene,   og   da   spesielt   de  
hvite   områdene,   er   veldig   oppsprukket   og  
flasser.   Konsolideringstester   har   hittil   ikke  
vært   vellykket.   Tverrsnittene   ble   undersøkt  
med   lysmikroskopi,   SEM-EDX   og   ATR-FTIR  
imaging.   Tolkning   av   resultatene   er   ikke  
avsluttet   ennå,   men   det   antas   at   delami-
neringen  mellom  (inter)  og  inni  (intra)  malings-
lagene   sannsynligvis   skyldes   dannelsen   av  
sinksåper.7  
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Historisk   produksjon   av   svovelholdige  
fargestoffer  
  
Matthijs  de  Keijzer  (RCE)  forsker  til  daglig  på  
historikk,   produksjon   og   bruk   av   fargestoffer  
og  pigmenter  og  ga  i  sitt  foredrag  en  oversikt  
over   svovelholdige   fargestoffer.   Slike   farge-
stoffer  ble  introdusert  på  1880-tallet  og  erstat-
tet   delvis   bruk   av   anilinsort.   Svovelholdige  
fargestoffer   er   uløselige   i   vann   og   ble   mest  
anvendt   til   tekstiler   og   trykk,   nesten   ikke   i  
malingsproduksjon.  Det  finnes  flere  typer  med  
forskjellige  nyanser  av  grå,  brun,  blå  og  sort,  
for  eksempel  Vidal  sort  og  svovelblå.    
  
Neste  Picture  Meeting  annonseres  på:  http://  
cultureelerfgoed.nl/agenda.  

Noter  
  
1RCE   organiserer   i   alt   17   plattformer   for   ulike  
fagfelt   med   møter   cirka   to   ganger   i   året  
(http://cultureelerfgoed.nl/onderwerpen/kennis/ken
nis-over-erfgoed-delen/overzicht-van-de-
platforms-en-netwerken).  
  
2http://www.technischemitteilungen.com  
  
3http://www.nwo.nl/onderzoek-en-
resultaten/onderzoeksprojecten/i/34/21434.html.  
  
4http://www.nanorestart.eu  
  
5http://www.iperionch.eu/iperion-vision  
  
6http://www.evolon.com  
  
7Sinksåper  kan  bestå  av  amorfe  og  krystal-linske  
sinkkarboksylater.  
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Metallsåper  i  kunst  og  kulturarv  
Referat  fra  konferanse  
  
Edwin  Verweij  
Norsk  institutt  for  kulturminneforskning  (NIKU)  
edwin.verweij@niku.no  
  
Lise  Sæter  
Masterstudent  i  malerikonservering,  Universitetet  i  Oslo  (UiO)  
lisesaeter@gmail.com  
  
Kristin  Rattke  
Stichting  Restauratie  Atelier  Limburg  (SRAL)  
kristin.rattke@gmail.com  
  
  
  

 
Bilde  1:  Konferansen  var  godt  besøkt  med  over  200  deltakere.  Foto:  Jan-Kees  Steenman.  

  
I  mars  2016  ble  en  to  dagers  konferanse  om  metallsåpedannelse  i  fargelag  og  ferniss  holdt  i  regi  av  
det   nederlandske   instituttet   for   konservering,   kunst   og   vitenskap   (NICAS)   ved   Rijksmuseum   i  
Amsterdam.  220  deltakere  fra  tjue  land  møttes  til  konferansen,  der  de  kunne  høre  på  seks  inviterte  
foredragsholdere  og  35  fem  minutters  posterpresentasjoner  (bilde  1).  Foredragsholderne  fokuserte  
på  hva  som  forårsaker  metallsåper  og  migrasjon  av  disse,  ulike  implikasjoner  som  fenomenet  kan  
ha  på  malerienes  stabilitet  og  utseende,  samt  konserveringsstrategier  og  utfordringer  ved  analyse.  
Inkludert   i   programmet   var   muligheten   for   å   delta   på   et   seminar   per   dag   som   var   beregnet   til  
fordypning  og  diskusjon,  eller  “to  figure  out  what  we  don’t  know”  (bilde  2).  
  
  
Introduksjon    
  
Petria   Noble,   seksjonsleder   for   maleri-
konserveringen   ved   Rijksmuseum,   kunne  
fortelle  at  metallsåpeforskningen  ble  sparket  i  
gang  på  1990-tallet,  da  det  ble  observert  små,  
kraterlignende   hull   og   hvite   klumper   på  
overflaten   av   Rembrandt   van   Rijns   maleri  
Anatomy  Lesson  of  Dr.  Nicolaes  Tulp  (1632)  i  
den  kongelige  samlingen   i  Mauritshuis   i  Den  

Haag.  Hullene  hadde  tidligere  blitt  tolket  som  
varme-  eller  brannrelaterte  skader.  Konserva-
torene   oppfattet   imidlertid   denne   hypotesen  
som   lite   sannsynlig,   da   de   mørke   partiene   i  
maleriet,  som  er  mer  sensitive  for  varme,  ikke  
hadde   hull   eller   klumper.   Også   i   Johannes  
Vermeers  maleri  Gezicht  op  Delft   (1660),   fra  
samme   samling,   ble   det   observert   noe   som  
lignet   på   sandkorn   i   arkitekturpartiene   i  
motivet.  Konservatorene  var  usikre  på  om  
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det  faktisk  var  sand,  eller  om  det  kunne  være  
noe  annet.  Om  dette  “noe  annet”  oppstod  en  
diskusjon   i   konserveringsfagfeltet   som   frem-
deles  er  høyst  aktuell  i  dag.    
  
I  løpet  av  1990-tallet  hadde  fagfeltet  kom-met  
i  gang  med  å  undersøke  metallsåpedannelse  i  
oljemalerier,  blant  annet  gjennom  forsknings-
prosjekter  som  Molecular  Materials  Science  of  
Art   Centre   (MOLART)   (1995-2002)   og   De  
Mayerne  Programme  (2002-2006),  begge  ved  
the   Dutch   Foundation   for   Fundamental  
Research  on  Matter  (FOM)-Institute  for  Atomic  
and   Molecular   Physics   (AMOLF).   Bevisst-
heten   om   problematikken   var   nå   etablert.  
Samtidig   distribuerte   konservatorene   ved  
Mauritshuis  et  internasjonalt  spørreskjema  for  
å   finne   ut   om   flere   hadde   lagt   merke   til  
fenomener   som   kornete   tekstur,   økt   trans-
parens,   efflorescens   og   “skorpelignende”  
belegg  (crust  på  engelsk)  som  kan  knyttes  til  
metallsåpedannelse.   Responsen   var   over-

veldende:   funnene   var   slett   ikke   unike,   men  
hadde   blitt   observert   verden   over   og   i   flere  
hundre   malerier.   At   økt   transparens   av   bly-
hvite   fargelag   kan   skyldes   dannelse   av  
blysåper  hadde  allerede  blitt   foreslått  av  den  
tyske   kjemikeren   Alexander   Eibner   i   1909.  
Hans   forskning   ble   imidlertid   ikke   allment  
kjent,   noe   som  kan   skyldes  at   publikasjonen  
kun  var  tilgjengelig  på  tysk.  
  
I   dag   pågår   forskning   på   metallsåper   blant  
annet   i   Australia,   USA,   Storbritannia,  
Frankrike,  Portugal  og  Tyskland.   I  Nederland  
opprettet   den   nederlandske   organisa-sjonen  
for   vitenskapelig   forskning   (NWO)  Science4-
Art   programmet   i   2012   som   er   ment   som  
oppfølger   til   MOLART   og   De   Mayerne  
Programme.   Et   forskningsprosjekt   innenfor  
Science4Art   er   Paint   Alterations   in   Time  
(PAinT).1  Flere  av   forskerne  knyttet   til  PAinT  
satt   i   konferansens   organisasjonskomite   og  
presenterte  sine  funn  og  pågående  forskning.  

  
  

  
Bilde  2:  Oppsummering  etter  ettermiddagens  seminarer.  Panelet  består  av  Francesca  Cassadio,  Joen  Hermans,  Marika  
Spring,  Jaap  Boon,  Klaas-Jan  van  den  Berg,  Katrien  Keune,  Annelies  van  Loon,  Maartje  Witlox,  Aviva  Burnstock,  Leslie  
Carlyle,  Gillian  Osmond  og  Silvia  Centenos  (fra  venstre  til  høyre).  Foto:  Edwin  Verweij.  

  
Foredragene  
  
Gillian   Osmond,   malerikonservator   ved  
Queensland  Art  Gallery  i  Australia,  informerte  
om   sinkoksidpigmenters   reaktivitet   og   om  
hvordan   sinksåper   dannes   i   oljemaling.  
Dannelsen  av  sinksåper  kan  skje  veldig  raskt  
(i   løpet   av   få   dager)   og   reaksjonene  
akselereres   mest   sannsynlig   av   klimatiske  
forhold,   spesielt   lys   og   fukt.   I   tillegg   kan  
produksjonsmetoden   influere   pigmentets  
fotostabilitet.  Pigmentpartiklenes  form,  dimen-
sjon   og   overflatetekstur   påvirker   ikke   kun  
malingens  optiske  egenskaper,  men  muligens  
også   såpedannelsen   i   en   større   grad   enn  
tidligere  antatt.  Små  partikler  er  for  eksempel  
mer   reaktive   enn   store   partikler.   Ifølge  
Osmond   kan   påvisning   av   amorfe   sinksåper  
tyde  på  en  tidlig  fase  i  forsåpningen,  mens  det  
senere   i   prosessen   dannes   krystallinske  
strukturer   med   glassaktige   egenskaper.  
Krystallinske   sinksåper   er   glatte   og   voks-

aktige,  noe  som  kan  medføre  redusert  vedheft  
mellom   ulike   fargelag   eller   innenfor   et   lag.  
Dette  kan  resultere  i  delaminering  innad  eller  
mellom   ulike   fargestrukturer.   Videre   nevnte  
Osmond   at   det   har   blitt   forsket   mye   på  
aldringsegenskaper   til   sinkholdig   maling  
innenfor  industrien  som  produserer  husmaling  
(f.eks.  Ripolin).  
  
Joen   Hermans,   PhD-stipendiat   ved   Univer-
sitetet   i   Amsterdam,   informerte   om   den  
dynamiske   prosessen   som   foregår   ved   dan-
nelse   av   metallsåper   og   visualiserte   de  
teoretiske   trinnene   for   de   kjemiske   proses-
sene   som   finner   sted.   Hermans   og   forsker-
teamet   som   han   jobber   med,   benyttet   blant  
annet   dempet   totalrefleksjon   Fourier   Trans-
form   Infrarød   spektroskopi   (ATR-FTIR)   og  
differensial   skanning   kalorimetri   (DSC)   for   å  
studere   de   ulike   trinnene   og   reaksjons-
hastigheten   i   dannelsen   av   metallsåper.  
Eksperimentene  viste  blant  annet  at  metall-
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såper   enkelt   kan   skapes   –   allerede   etter   få  
minutter   –   ved   eksponering   for   palmitinsyre.  
Ved  å  isolere  de  ulike  stegene  i  prosessen,  fra  
pigment   og   bindemiddel   til   krystallinske  
metallsåper,  og  ved  å  studere  disse  stegene  
separat,   er   målet   å   utvikle   en   komplett  
teoretisk  modell   om  såpedannelse.  Hermans  
trakk  blant  annet   frem  viktigheten   i  å  studere  
hvordan   introduksjon   av   fuktighet   og   tem-
peratur   påvirker   såpedannelsen   i   de   ulike  
isolerte  stegene.  
  
Costanza   Miliani,   forsker   ved   Istituto   di  
Scienze   e   Tecnologie   Molecolari   c/o  
Dipartimento   di   Chimica   (ISTM-CNR),  
Universitetet   i   Perugia   i   Italia,   informerte   om  
analysemetodikken   ved   bruk   av   FTIR   for  
identifikasjon   av   ulike   former   for   sink-
karboksylater.   Eksperimenter  med   ulike   olje-
bindemidler  og  sinkforbindelser  ble  gjennom-
ført   for   å   forstå   bakgrunnen   for   det   brede  
bandet   (ved   ca.   1580–1590   cm-1)   i   FTIR-
spektra   av   ZnO-holdig   oljemaling.   Eksperi-
mentene   viste   ulik   reaktivitet   for   de   ulike  
sinkholdige   forbindelsene   og   at   tilstede-
værelse  av  aluminium,  som  kan  forekomme  i  
sinkholdig  maling,   påskyndet   såpedannelsen  
betydelig.    
  
Aviva  Burnstock,  professor  og  avdelingsleder  
ved   Courtauld   Institute   of   Art   i   London,  
informerte   om   ulike   typer   aldringsfenomener  
relatert   til   metallsåpedannelse,   med   hoved-
vekt  på   implikasjoner   for  maleriets  utseende.  
Burnstock   viste   til   sammenhengen   mellom  
metallsåpedannelse   og   effloresens,   opphop-
ning  av  frie  fettsyrer  på  maleriets  overflate  og  
nålformet  såpedannelse  som  er  synlig  ved  høy  
forstørrelse  i  sveipeelektronmikroskop  (SEM).  
Metallioner  fra  farge-  eller  grunderingslag  kan  
migrere  inn  i  fernisslag,  og  om  sistnevnte  inne-
holder  olje,  kan  det  dannes  metallsåper  med  
skorpelignende   utseende.   Burnstock   fortalte  
om  et  maleri  med  kobberbaserte  fargelag  hvor  
slike  brune  “skorper”  resulterte  i  at  motivet  var  
fullstendig   uleselig.  Metallsåpene   kunne   ikke  
fjernes  med  løsemidler,  men  lot  seg  imidlertid  
fjerne  med  kelaterende  forbindelser.  Ulempen  
ved   denne   rensemetoden   er   at   fuktigheten  
som   er   involvert   i   prosessen   kan   påskynde  
videre  såpedannelse.  
  
Silvia  Centenos,  konserveringsforsker  ved  the  
Metropolitan   Museum   of   Art   i   New   York,  
informerte   om   dynamikken   ved   dannelse   av  
blysåper   i   oljemaling.   Hun   viste   til   bruk   av  
kjernemagnetisk   resonans   (NMR)   spektro-

skopi   for   å   undersøke   prosessene   ved   bly-
såpedannelse,  og  for  å  kunne  skille  mellom  de  
statiske  og  de  mobile  komponentene   i   farge-
strukturer.   Eksperimentene   fokuserte   på   fak-
torer  som  trigger  forsåpningen,  og  viste  at  luft-
fuktighet   påvirker   såpedannelsen.   Eksperi-
mentene  viste  også  at  sannsynligheten  for  at  
reaksjon   forekommer   øker   ved   høyere  
temperatur,   samt   at   økt   temperatur   påvirker  
såpenes  mobilitet.  
  
Jaap   Boon,   professor   emeritus   ved  
Universitetet   i   Amsterdam   og   grunnlegger/  
selvstendig   næringsdrivende   ved   JAAP  
Enterprise   for   Art   Scientific   Studies   i  
Amsterdam,   informerte   om   sammenhengen  
mellom   metallsåper   og   “dryppende   maling”.  
Med   “dryppende   maling”   menes   et   fenomen  
som  har  blitt  observert  i  moderne  malerier  av  
blant   annet   Pierre   Soulages   og   Frank   van  
Hemert.   Ifølge  Boon   fluorescerer  substansen  
som   lekker   fra   fargelagene   i   UV-lys,   og   må  
ikke   forveksles   med   ferniss.   Hans   forskning  
har   vist   at   substansen   inneholder   polare  
fraksjoner.  Disse   renner  ut  av  malingen   fordi  
de  mangler  bindingskraft  til  malingsstrukturen.  
Defekten  kan  skyldes  blant  annet   tilsetnings-
stoffer   i   malingsproduksjonen   eller   bruk   av  
uegnet   oljebindemiddel.   Disse   polare   frak-
sjonene   kan   reagere   med   metallioner   fra  
farge-   eller   grunderingslagene   og   danne  
myke,   nærmest   flytende   metallsåper.   Videre  
presenterte   Boon   en   teoretisk   modell   av  
såpedannelse   gjennom   fem   stadier,   fra  
reaksjon  til  krystallisering.  Han  understrekte  at  
ulike   lag   i   stratigrafien   kan   inneholde   ulik  
mengde  reservoarer  for  metallioner  og  for  frie  
fettsyrer.   Interessant   var   det   også   å   høre   at  
metallsåper   kan   migrere   mot   baksiden   av  
malerier,  og  ikke  kun  mot  overflaten.  Dette  er  
vanlig  ved  voks-harpiks  behandlede  malerier.  
  
Seminarer  
  
På   ettermiddagene   kunne   man   delta   i  
seminarer  med  ulike  diskusjonstemaer  som:  
  
•   Metal  soaps  for  dummies  
•   Practical   solutions   for   conservation  

problems  related  to  zinc  soaps  
•   Effects  of  solvents,  heat  and  moisture  on  

metal  soaps  
•   Mechanisms   and   dynamics:   towards   a  

model  for  metal  soap  formation  
•   The  visual  effect  of  the  formation  of  metal  

soaps  and  the  interpretation  of  the  original  
intention  of  the  artist  
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•   The  visual  effect  of  the  formation  of  metal  
soaps  and  the  interpretation  of  the  original  
intention  of  the  artist  

•   Analytical  challenges  
•   How   fast   do   metal   soaps   form:   visual,  

archival  and  scientific  evidence  
•   Optimal   display   and   storage   conditions;;  

and  monitoring  
•   Relationship  between  metal  soap  format-

ion  and  painting  materials  and  technique	  
  
Seminarene   var   lagt   opp   som   diskusjons-
runder   i   mindre   grupper   (bilde   3).   Ut   fra  
tilbakemeldinger   fra   flere   deltakere   fungerte  
konseptet  godt,  men  hadde  størst  utbytte   for  
mer   erfarne   konservatorer   og   kjemikere.   Et  
unntak  var  seminaret  The  visual  effect  of   the  
formation  of  metal  soaps  and  the  interpretation  

of   the   original   intention   of   the   artist   som  
inviterte  deltakerne  til  å  gjøre  visuell  studie  av  
malerier  etter  to  dagers  eksponering  for  FTIR  
spektra  og  mikroskopibilder  av  metallsåper.    
  
  

    
Bilde  3:  Seminarene  var  lagt  opp  som  diskusjonsrunder  
i  mindre  grupper.  Foto:  Jan-Kees  Steenman.

  
  

  
Bilde  4:  Et  landskapsmaleri  av  Jan  van  Goyen  (1596-1656)  studeres  av  seminardeltakerne.  Foto:  Jan-Kees  Steenman.  

  
  
Ett  av  maleriene  deltakerne  kunne  studere  var  
et   landskapsmaleri  på   tre  av  Jan  van  Goyen  
(1596-1656)  (bilde  4).  Deltakerne  ble  invitert  til  
å  diskutere  om  det  var  kunstnerens  intensjon  
å  integrere  trestrukturen  i  komposisjonen  (for  
å   etterligne   tresnitt)   eller   om  de   svært   tynne  
fargelagene   i   blyhvitt   hadde   blitt   mer   trans-
parent   over   tid.   Videre   ble   gruppen   vist   et  
forstørret  detaljbilde   fra  et  annet  maleri,  hvor  
metallsåpedannelse  hadde  medført  en  illusjon  
av  uren  hud.  Deretter  ble  portrettet  hentet  frem  
–   et   lite   miniatyrportrett   på   omtrent   ti  
centimeter  (!)  Metallsåpene  kunne  nesten  ikke  
oppfattes  uten  analyseapparater.  Dette  var  en  
god  påminnelse  om  at  malerier  først  og  fremst  

er  ment   for  å  betraktes  med  våre  øyne  –  og  
ikke  under  et  mikroskop.  Til   sist  ble  gruppen  
vist   Emanuel   de   Wittes   (1655-1692)   maleri  
The  Nieuwe  Vismarkt   (bilde   5).  Fiskebodens  
trekonstruksjon  er  gjengitt  i  mange  nyanser  av  
brun.  Nyanseringen  ble  oppnådd  ved  bruk  av  
blyhvitt   og   siden   fargelagene   har   blitt   mer  
transparente  over  tid,  har  nesten  alle  detaljer  i  
dette   område   blitt   borte.   Med   den   rette  
belysningen   kom   imidlertid   noe   av   detalj-
rikdommen  frem.  I  denne  sammenhengen  ble  
det   diskutert   hvorvidt   publikum   bør   gjøres  
oppmerksom   på   fargeforandringene   for   å  
kunne  verdsette  maleriet  høyere.    
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Bilde  5:  The  Nieuwe  Vismarkt,  Emanuel  de  Witte  (1655-
1692).  Foto:  ©  Rijksmuseum.  

  
Dagens  situasjon  og  fortsettelse  frem-over  
  
Den   store   deltakelsen   på   konferansen   viser  
dagens   konservatorers   bekymring   overfor  
metallsåpefenomenet  og  behov  for  ytterligere  
forskning.  
  
Blant  annet  er  det  behov  for:  
  
•   Investering   i   koordinerte   forsknings-
prosjekter  om  tematikken.  

•   Kartlegging  av  triggerpunkter:  hva  påvirker  
videre  utvikling  av  metallsåper?  

•   Mer   kunnskap   om   påvirkning   av   tempe-
ratur,   relativ   luftfuktighet,   lys   og   luft-
forurensing   i   relasjon   til   metallsåper.   Bør  
noen  av  dagens  klimatiske  anbefalinger  for  
magasin  og  utstilling  revurderes?  

•   En   database   for   å   kunne   identifisere  
fenomenet   og   for   å   kunne   sammenligne  
resultater   (som  f.eks.   Infrared  and  Raman  
Users   Group   (IRUG)   spektral   database-
initiativet).  

•   Økt   kunnskap   rundt   dynamikken   internt   i  
fargestrukturene:   når   begynner   metall-
såpene  å   forårsake  problemer   (som  f.eks.  
delaminering)?  

•   Utvikling  av  nye  skjematiske  modeller  for  å  
forstå   de   kjemiske   prosessene   som   er  
involvert,   og   som   forekommer   ved   økt  
temperatur/fuktighet   ved   konserverings-
behandlinger.  

•   Å   overføre   forskningsresultater   til   praktisk  
konservering:   hvilke   materialer   eller  
metoder   bør   unngås   (f.eks.   ved   bruk   av  
løsemidler)?  

•   Å   ta   stilling   til   i   hvor   stor   grad   ulike  
aldringsfenomener,   som   er   relatert   til  
metallsåpedannelse,  er  visuelt  akseptable.  

•   Forskning  på  1400-  og  1500-talls  malerier  
på   grunn   av   manglende   metallsåpe-
dannelse  i  disse.  

•   Utvikling   av   verktøy   til   å   dokumentere  
såpedannelsen  grundig  og   for  å  overvåke  
utviklingen.    

•   Å   bidra   med   kunnskap   om   materialer   til  
samtidens  kunstnere.  

  
Det   bør   legges   til   at   konservatorer   ikke   må  
overdrive   identifikasjon   av   metallsåper   i  
fargestrukturer,   da   det   virkelig   også   finnes  
kunstnere   som   tilsetter   sand   og   lignende   i  
malingen.    
  
Oppsummerende  bemerkninger  
  
Fire  av  seks  foredragsholdere  var  naturviten-
skapelige  forskere  og  ikke  konservatorer.  Uten  
tung  kjemibakgrunn  var  det  derfor  vanskelig  å  
være  kritisk  til  resultatene  som  ble  presentert,  
særlig  med  tanke  på  tolkning  av  analysedata.  
Det  ble  også  forutsatt  at  deltakerne  hadde  noe  
kunnskap  om  metallsåpekjemi.  I  flere  innlegg  
ble  FTIR  trukket  frem  som  et  nyttig  og  rimelig  
analyseverktøy   sammenlignet  med   andre   og  
mer   sofistikerte   instrumenter,   men   selv   ikke  
FTIR   er   tilgjengelig   for   konservatorer   flest.  
Utvikling  av   rimelige  og  sikre  analyseverktøy  
er  derfor  svært  ønskelig.  Fremdeles  er  det  noe  
uklart   hvilke   konsekvenser   påvisning   av  
metallsåper   bør   ha   for   valg   av   behandlings-
metode  eller  bruk  av  konserveringsmaterialer.  
Hva   slags   typer   behandling   eller   materialer  
bør   unngås   og   hvordan   kan   forsåpningen  
begrenses?  Det  gjenstår  med  andre  ord  mye  
forskning.  
  
Postprints   av   foredragene   og   posterpresen-
tasjonene  vil  bli  publisert  ved  Springer  forlag.    
Mer   informasjon   om   foredragene,   poster-
presentasjonene,   programmet   og   seminarer  
finnes  på  Rijksmuseets  nettsider.2  
  

Noter  
  
1http://www.s4a-paint.uva.nl/  
  
2https://www.rijksmuseum.nl/en/whats-
on/symposiums/metal-soaps-in-art
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SJEKK VÅR ONLINE
KJEMIKALIEDATABASE

Legg inn CAS.nr eller kjemikalienavn 
i søkefelt og få et utvalg 

av egnede hansker.

GRANBERG AS • Bjoavegen 1442 • 5584 Bjoa

53 77 53 00  post@granberg.no

Søk på CAS.nr eller kjemikalienavn

Granberg AS har produsert arbeids-
hansker siden 1961, og har vært 
bransjeleder i Norge i en årrekke. 
Produksjonen startet ved eget anlegg 
på Bjoa, hvor selskapet har sitt 
hovedkontor og lager.



  

  

  
  
  
  
     

www.osram.no

Light is OSRAM

LED-lys er eleganse
Klassisk design, innovativ LED-teknologi: 
De nye LED-lampene fra OSRAM erstatter den klassiske glødelampen med varmt og 

behagelig lys, lik form og utseende. LED-lampene passer perfekt 

som dekorlamper og i lysekroner.
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